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Fotogalerie

Naše tříkrálové skupinky, foto J. Michna

Do kostela dorazil sv. Mikuláš, foto K. Otáhalová Při tříkrálové sbírce se v naší obci vybralo 97 875 Kč, 
děkujeme!, foto J. Michna
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Fotogalerie

Maškarní ples pro děti, foto L. Gloza

Krojový ples, foto R. Skoumal
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Vítání občánků –  
Ivana Musilová a Adam Ševčík s dcerou Natálií

Vítání občánků –  
Martina a Jan Michalovi se synem Damiánem

Vítání občánků –  
Kateřina a Ondřej Sadílkovi se synem Edvardem

Vítání občánků –  
Ljudmila a Jan Kovaříkovi s dcerou Adrianou

Vítání občánků –  
Magda a Štefan Hudáčkovi se synem Štěpánem

Fotogalerie
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Vítání občánků –  
Nikola a Martin Vespalcovi se synem Adamem

Vítání občánků – Lucia a Jiří Nedělovi se synem Jiřím Vítání občánků –  
Jaroslava Tesařová a Jiří Škutík s dcerou Amālií

Vítání občánků –  
Maryna a Maroš Bvocovi se synem Jurajem

Fotogalerie



6 číslo 1BOŘETICKÉ LISTY Březen 2024

Program rozvoje obce Bořetice 
na období 2024–2028 
Výsledky z dotazníkového šetření obyvatel

SOUHRNNÉ VYHODNOCENÍ
Pozn.: Souhrnné vyhodnocení je součástí analytické části programu 
rozvoje.

Od září do poloviny listopadu 2023 proběhlo dotazníkové šetření 
názorů obyvatel. Celkově se zapojilo 538 obyvatel (z toho 83 vyplnilo 
papírový dotazník). Někteří z nich neodpověděli na všechny otázky. 
Vyhodnocení každé otázky tedy vychází z počtu odpovědí na danou 
otázku.

Šetření se zúčastnilo 42 % mužů a 58 % žen. Ve věku 15–29 let 
bylo 12,4 % osob, ve věku 30–49 let bylo 48,9 % osob, ve věku 
50–64 let bylo 30,8 % osob a nad 65 let 7,8 %. V necelé polovině 
případů odpovídaly osoby žijící s dítětem, ve 24 % šlo o osobu 
z vícegenerační domácnosti. Celkem 44,5 % odpovědí pocházelo od 
občanů se středoškolským vzděláním (s maturitou), 25,7 % odpovědí 
bylo od osob s výučním listem, 23,5 % osob mělo vysokoškolské 
vzdělání, 4,4 % vyšší odborné vzdělání a 1,9 % občanů zúčastněných 
v dotazníkovém šetření mělo základní vzdělání. 

Více než 70 % obyvatel se v obci žije dobře. Pouze 4 % občanů 
uvedlo, že se jim v obci žije velmi špatně.

Obyvatelé komplexně hodnotili prostředí a služby v obci. Jed-
notlivá témata známkovali na stupnici 1–5 jako ve škole. Nejlépe 
hodnoceny (nejnižší průměrná známka) jsou bezpečnost v obci, 
občanské soužití a sousedské vztahy, úroveň technické infrastruk-
tury a fungování sběrného dvora a jeho obsluhy. Nejhůře jsou 
hodnoceny služby pro seniory, dostupnost volnočasových aktivit 
pro děti, možnosti pro výstavbu rodinných domů a možnosti par-
kování.

Obyvatelé komplexně pomocí známek hodnotili také fungování sa
mosprávy obce. Z hodnocení vyšlo, že jsou občané nejvíce spokojeni 
s fungováním hasičské zásahové jednotky, s činností OÚ, kvalitou 
práce, ochotou a komunikací pracovnic úřadu a s fungováním kul-
turní komise. Nejméně jsou občané spokojeni s fungováním obecní 
knihovny, stavební komise a komise pro životní prostředí. 

 V další části dotazníkového šetření se občané vyjadřovali k tomu, 
co jim nejvíce v obcí chybí. Občanům v obci nejvíce chybí do-
statek parkovacích míst, dostatek zeleně / květin, dostatek lékařů 
(z různých oborů) a prostor pro seniory či nemocné (domov pro 
seniory, denní stacionář apod.). Poměrně často je kritizován zápach 

ovzduší v obci. Častěji byly zmiňovány přechody a chodníky (ne-
dokončené, poškozené), dětské kroužky a vyžití, dětská hřiště. Z chy-
bějících služeb se opakovaně zmiňoval bankomat či lékárna. 

K získávání informací využívají občané zejména sociální sítě (FB, 
Instagram), webové stránky obce a zpravodaj. Nejméně občané 
využívají osobní získávání informací na obecním úřadě, vývěsky 
a úřední desku. V případě jiných způsobů získávání informací by 
občané uvítali více osobní komunikace ze strany vedení obce, zasílání 
zpráv pomocí SMS či e-mailů a v ojedinělých případech se vyskytl 
i požadavek na obecní TV kanál.

 72 % občanů považuje mezilidské vztahy v obci za dobré, v po-
rovnání s rokem 2018 se tedy mezilidské vztahy o něco zhoršily. Za 
špatné je označilo až 10 % respondentů, zatímco v roce 2018 šlo 
pouze o 2,5 % osob.

Klíčovou otázkou pro budoucnost obce je, jak by se obec měla 
početně rozvíjet. Dle 30 % obyvatel by se měla obec postupně roz-
růstat výstavbou nových ulic na 1 400 obyvatel. 24 % obyvatel by 
upřednostňovalo, aby obec zůstala stejně velká, zatímco necelých 
19 % obyvatel by preferovalo růst nad 1 400 obyvatel.

Spolupráci spolků s obcí a činnost spolků hodnotí občané větši-
nou jako dobrou. Nejlépe hodnotí občané činnost rybářského spolku 
a SDH Bořetice. Trochu hůře občané vnímají spolupráci a činnost 
spolků Republika Kraví Hora a Tenisového klubu.

V jedné z otázek občané uváděli, co konkrétně jim v obci nej
více vadí. Nejčastěji občanům vadí oblast parkování (kvůli turis-
mu zaparkovaná auta v intravilánu obce, nedostatek parkovacích 
míst) a rušení nočního klidu. Výrazná část obyvatel má problém 
také s nadměrným turismem a neslušným chováním turistů, kteří 
jezdí navštěvovat penziony. V tomto ohledu občané také často 
uváděli jako problémový nekontrolovaný růst penzionů a přeměnu 
rodinných domů v centru obce na ubytovny. Kromě turismu pak 
občané často zmiňovali chybějící / poškozené chodníky, zápach 
ovzduší, chátrající budovu (Panský dvůr) a nedostatečnou údržbu/ 
/ úklid obce. Vícekrát byla také zmíněna chybějící bezbariérovost 
OÚ a zdravotnického zařízení či špatný systém odpadového hos-
podářství v obci.

V případě budoucích investic obyvatelé jednoznačně podporují 
stavbu/rekonstrukci zdravotního střediska a rozšíření zdravot-
ních služeb v obci (jako je pediatr, zubař apod.). Výrazné jsou také  

VOJE OBCE BOŘETICE NA OBDOBÍ 2024–

Výsledky z dotazníkového šetření obyvatel 

SOUHRNNÉ VYHODNOCENÍ  

Pozn.: Souhrnné vyhodnocení je součástí analytické části programu rozvoje. 

Od záři do poloviny listopadu 2023 proběhlo dotazníkové šetření názorů obyvatel. Celkově se 
538 obyvatel (z toho 83 vyplnilo papírový dotazník). Někteří z nich neodpověděli na 

všechny otázky. Vyhodnocení každé otázky tedy vychází z počtu odpovědí na danou otázku.
Šetření se zúčastnilo 42 % mužů a 58 % žen. Ve věku 15– sob, ve věku 30–

% osob, ve věku 50– necelé polovině 
případů odpovídaly osoby žijící s dítětem, ve 24 % šlo o osob vícegenerační domácnosti. 

% odpovědí pocházelo od občanů se středoškolským vzděláním (s maturitou), 25,7 
% odpovědí bylo od osob s výučním listem, 23,5 % osob mělo vysokoškolské vzdělání, 4,4 % vyšší 
odborné vzdělání a 1,9 % občanů zúčastněných v dotazníkovém šetření mělo základní vzdělání. 
Více než 7 žije dobře Pouze 4 % občanů uvedlo, že se jim v obci žije
špatně.

Obyvatelé komplexně hodnotili prostředí a služby v obci. Jednotlivá témata známkovali na 
–5 jako ve škole. Nejlépe hodnoceny (nejnižší průměrná známka) jsou bezpečnost 

obci, občanské soužití a sousedské vztahy, úroveň technické infrastruktury a fungování 
sběrného dvora a jeho obsluhy Nejhůře jsou hodnoceny služby pro seniory, dostupnost 
volnočasových aktivit pro děti, možnosti pro výstavbu rodinných domů a možnosti parkování.
Obyvatelé komplexně pomocí známek hodnotili také fungování samosprávy obce hodnocení 
vyšlo, že jsou občané nejvíce spokojeni fungováním hasičské zásahové jednotky činností OÚ, 
kvalitou práce, ochotou a komunikací pracovnic úřadu a s fungováním kulturní komise. Nejméně 
jsou občané spokojeni fungováním obecní knihovny, stavební komise a komise pro životní 
prostředí. 
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Jak se Vám v obci žije?

Velmi dobře Spíše dobře Ani dobře ani špatně Spíše špatně Velmi špatně
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další části dotazníkového šetření se občané vyjadřovali k nejvíce v obcí chybí
Občanům v obci nejvíce chybí dostatek parkovacích míst, dostatek zeleně / květin, dostatek lékařů 
(z různých oborů) a prostor pro seniory či nemocné (domov pro seniory, denní stacionář apod.). 
Poměrně často je kritizován zápach ovzduší v obci. Častěji byly zmiňovány přechody a chodník
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Pracovní příležitosti
Příležitosti pro podnikání

Možnosti kulturního vyžití
Možnosti sportovního vyžití

Služby pro seniory
Úroveň zdravotní péče

Dostupnost zdravotní péče
Dostupnost / fungování MŠ
Dostupnost / fungování ZŠ

Dostupnost volnočasových aktivit pro děti
Kvalita bydlení

Možnosti pro výstvabu rodinných domů
Možnosti nakupování

Podmínky pro cestovní ruch
Možnosti a kvalita zeleně

Klid v obci
Čistota ovzduší

Čistota vod
Nakládání s odpady, jejich třídění a recyklace

Spokojenost s fungováním sběrného dvora a jeho…
Celkový vzhled obce

Úroveň dopravní infrastruktury
Dopravní obslužnost veřejnou dopravou

Možnosti pro parkování
Úroveň technické infrastruktury

Bezpečnost v obci
Občanské soužití, sousedské vztahy

Hodnocení prostředí a služeb v obci

1 2

0,0 10,0 20,0 30,0 40,0 50,0 60,0 70,0 80,0 90,0 100,0

Spokojenost s činností OÚ, kvalita práce, ochota a…

Kvalita práce, ochota a komunikace starosty obce

Kvalita práce, ochota a komunikace místostarosty obce

Kvalita práce, ochota a komunikace ostatních členů…

Spokojenost s fungováním obecní knihovny

Spokojenost s fungováním hasičské zásahové jednotky

Spokojenost s fungováním kulturní komise obce

Spokojenost s fungováním komise pro životní prostředí

Spokojenost s fungováním stavební komise obce

Spokojenost s kvalitou práce pracovníků služeb obce

Hodnocení fungování samosprávy obce

1 2 3 4 5 Nevím
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Občanům v obci nejvíce chybí dostatek parkovacích míst, dostatek zeleně / květin, dostatek lékařů 
(z různých oborů) a prostor pro seniory či nemocné (domov pro seniory, denní stacionář apod.). 
Poměrně často je kritizován zápach ovzduší v obci. Častěji byly zmiňovány přechody a chodník
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podpora rozšíření ZŠ a MŠ, rozšíření a zkvalitnění veřejné zeleně, 
rekonstrukce a výstavba sportovišť či dobudování a rekonstrukce 
místních komunikací a chodníků.

Nejméně obyvatelé v případě budoucích investic podporují 
rozšíření kapacity sběrného dvora, obnovu památek v obci, podporu 
energetických úspor obecních budov, podporu činností spolků, pod-
poru komunální a komunitní energetiky v obci a rozvoj cestovního 
ruchu.

Občanům Bořetic v obci nejvíce chybí cyklostezky (do Kobylí, 
Němčiček, Vrbice) a víceúčelové veřejné hřiště. Část občanů by oce-
nila také dětské veřejné hřiště a nové zařízení sociálních služeb. Nej-
méně by občané chtěli v obcí mít komunitní či turistické informační 
centrum. Někteří z občanů se vyjádřili, že by v obci chtěli přímo mít 
domov pro seniory a bezbariérové zdravotní středisko. V jednotkách 
odpovědí zazněl také dálniční sjezd u Velkých Pavlovic, lékárna, bar 
či klidné místo k odpočinku.

(nedokončené, poškozené), dětské kroužky a vyžití, dětská hřiště. Z chybějících služeb se 
opakovaně zmiňoval bankomat či lékárna. 

získávání informací využívají občané zejména sociální sítě (FB, Instagram), webové stránky 
Nejméně občané využívají osobní získávání informací na obecním úřadě, 

vývěsky a úřední desku. případě jiných způsobů získávání informací občané uvítali více 
osobní komunikace ze strany vedení obce, zasílání zpráv pomocí SMS či e mailů a v ojedinělých 
případech se vyskytl i požadavek na obecní TV kanál.

% občanů považuje mezilidské vztahy v obci za dobré porovnání s
mezilidské vztahy o něco zhoršily. Za špatné je označilo až 10 % respondentů, zatímco v
šlo 
Klíčovou otázkou pro budoucnost obce je, jak by se obec měla početně rozvíjet
obyvatel by se měla obec postupně rozrůstat výstavbou nových ulic 

upřednostňovalo, aby obec zůstala stejně velká, zatímco necelých 19 % obyvatel by 
preferovalo růst nad 1400 obyvatel.
Spolupráci spolků s obcí a činnost spolků hodnotí občané většinou jako dobrou. Nejlépe 
hodnotí občané činnost rybářského spolku a SDH Bořetice. Trochu hůře občané vnímají 
spolupráci a činnost spolků Republika Kraví Hora a Tenisového klubu.

jedné z otázek občané uváděli, co konkrétně jim v nejvíce vadí. Nejčastěji občanům vadí 
oblast parkování (kvůli turismu zaparkovaná auta v intravilánu obce, nedostatek parkovacích 
míst) a rušení nočního klidu. Výrazná část obyvatel má problém také s nadměrným turismem a 
neslušným chováním turistů, kteří jezdí navštěv tomto ohledu občané také často 
uváděli jako problémový nekontrolovaný růst penzionů a přeměnu rodinných domů v
na ubytovny. Kromě turismu pak občané často zmiňovali chybějící / poškozené chodníky, zápach 
ovzduší, chátrající budovu (Panský dvůr) a nedostatečnou údržbu/úklid obce. Vícekrát byla také 
zmíněna chybějící bezbariérovost OÚ a zdravotnického zařízení či špatný systém odpadového 
hospodářství v  

případě budoucích investic obyvatelé jednoznačně podporují
zdravotního střediska a rozšíření zdravotních služeb v obci (jako je pediatr, zubař apod.). Výrazné 
jsou také podpora rozšíření ZŠ a MŠ, rozšíření a zkvalitnění veřejné zeleně, rekonstrukce a 
výstavba sportovišť či dobudování a rekonstrukce místních komunikací a chodníků.
Nejméně obyvatelé v případě budoucích investic podporují rozšíření kapacity sběrného dvora, 
obnovu památek v obci, podporu energetických úspor obecních budov, podporu činností spolků, 
podporu komunální a komunitní energetiky v obci a rozvoj cestovního ruchu.
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Osobně na obecním úřadě
Vývěsky, úřední deska

Rozhlas
Zpravodaj

Webové stránky
Sociální sítě, FB, Instagram

YouTube kanál
Jiné

Jakými způsoby získáváte informace o dění v obci?

Využívám pravidelně Využívám občas Nevyužívám

Občanům Bořetic v obci nejvíce chybí cyklostezky (do Kobylí, Němčiček, Vrbice) a víceúčelové 
veřejné hřiště. Část občanů by ocenila také dětské veřejné hřiště a nové zařízení sociálních služeb. 
Nejméně by občané chtěli v obcí mít komunitní či turistické informační centrum. Někteří z občanů 
se vyjádřili, že by v obci chtěli přímo mít domov pro seniory a bezbariérové zdravotní středisko. 

jednotkách odpovědí zazněl také dálniční sjezd u Velkých Pavlovic, lékárna, bar či klidné místo 
odpočinku.

DALŠÍ NÁMĚTY, PŘIPOMÍNKY A KOMENTÁŘE OBČANŮ  

Níže jsou zařazeny všechny konkrétní odpovědi, které obyvatelé obce uváděli u námětů, 
připomínek a komentářů k šetření.

VAŠE DALŠÍ NÁMĚTY, PŘIPOMÍNKY, KOMENTÁŘE
Přehled odpovědí:

− Školka, která funguje 1 měsíc o letních prázdninách a má dostupnou neslazenou vodu i pro
malé děti, ne v litrových džbánech. A vedení cyklostezek mimo ulice a mimo obec.

− Zvýšení bezpečnosti kolem MŠ a ZŠ v době příchodu/odchodu dětí.
Více kontejnerů na tříděný odpad po obci.

− Děkuji za práci místostarostovi obce, kulturní komisi, členům SDH Bořetice. Dále všem,
kteří se ve svém volném čase věnují vedením různých kroužků pro děti zejména
vedoucím hasičského kroužku a trenérům fotbalu. Jste skvělí!!!

0 5 10 15 20 25 30 35 40

Rozvoj cestovního ruchu
Podpora komunální a komunitní energetiky v obci

Podpora činnosti spolků
Podpora energetických úspor obecních budov

Obnova památek v obci
Rozšíření kapacity sběrného dvora

Zvýšení bezpečnosti
Posílení obecních služeb (personální, technické)

Podpora bytové výstavby
Rekonstrukce/výstavba prostor pro kulturní a…
Posílení personálních kapacit obecního úřadu

Řešení likvidace odpadu
Vybudování zázemí pro sociální služby

Výstavba cyklostezek
Nová parkovací místa

Zlepšování vzhledu obce
Rozšiřování/zkvalitňování veřejné zeleně

Rekonstrukce/výstavba sportovišť
Rozšíření kapacity ZŠ a MŠ

Dobudování/rekonstrukce místních komunikací a…
Rozšíření zdravotních služeb v obci (např. pediatr,…

Stavba, rekonstrukce – zdravotní středisko

Do čeho by měla obec přednostně investovat?
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DALŠÍ NÁMĚTY, PŘIPOMÍNKY A KOMENTÁŘE OBČANŮ
Níže jsou zařazeny všechny konkrétní odpovědi, které obyvatelé obce 
uváděli u námětů, připomínek a komentářů k šetření.

Vaše další náměty, připomínky, komentáře?
Přehled odpovědí:
•  Školka, která funguje 1 měsíc o letních prázdninách a má dos-

tupnou neslazenou vodu i pro malé děti, ne v litrových džbánech. 
A vedení cyklostezek mimo ulice a mimo obec.

•  Zvýšení bezpečnosti kolem MŠ a ZŠ v době příchodu/odchodu 
dětí. Více kontejnerů na tříděný odpad po obci.

•  Děkuji za práci místostarostovi obce, kulturní komisi, členům SDH 
Bořetice. Dále všem, kteří se ve svém volném čase věnují vedením 
různých kroužků pro děti – zejména vedoucím hasičského kroužku 
a trenérům fotbalu. Jste skvělí!!!

•  Vedoucí učitelka MŠ neumí jednat s dospělými (rodiči). Opotřebení 
je už znát. P. Herůfek, radní – děkuji, odejděte. Díky všem, kteří se 
nadstandardně starají o život v obci – zejména Jirkovi Michnovi, 
místostarosta, Leničce Kuchyňkové, členka zastupitelstva, komise 
kulturní a pro životní prostředí.

•  Nebylo by špatné zvelebit Pánský dvůr.
•  Jsem z okolní obce a po roce bydlení v Bořeticích jsem mírně 

zklamán.
•  Škoda zrušené pizzerie, možnost přímého spoje do Hustopečí? 

Dětské/víceúčelové hřiště, hlavně pod stínem, sportovní halové 
aktivity pro amatéry (volejbal, florbal, stolní tenis, vybíjená...). Na 
závěr, kladně hodnotím tento průzkum, doufám, že nás jako obec 
posune vpřed.

•  Velká pochvala Jirkovi Michnovi, jeho ženě a její sestře za aktivitu 
a ochotu vždy pomoct.

•  Známka 4 je kvůli neustálým výpadkům elektrického proudu v obci.
•  Časem se nějaké najdou.
•  Chybí kvalifikované vedení obce.
•  Oprava sgrafit na KD. Opravou myslím opravu, nikoliv obložení KD 

polystyrenem.
•  Chybí zde podpora vinařství jako základů obce, vždy tu bylo a bude 

a tváříte se, že není.
•  Vinařství je součást regionální kultury a je potřeba jej přijmout, 

podporovat a těžit z něj. Je potřeba využívat majetku a potenciá-
lu obce a mít z něj příjem, který je následně využit pro údržbu 
a rozvoj obce. Je potřeba spolupracovat a využívat dotací a obec 
zvelebovat nikoliv nechat chátrat.

•  Díky za vaší práci. 
•  Příspěvek na konání hodů (např. zaplacení nedělní kapely).
•  Musím pochválit pana místostarostu Michnu, který se snaží pro 

obec dělat maximum.
•  Na FB píšete každou blbost, ale že je zavřená Jednota nenapíšete.
•  Děkuji za dotazník! Moc se mi líbí velký počet akcí v obci, obzvlášť 

pro děti – skvělá práce kulturní komise a obce! Pravidelní dopisy 
na FB od místostarosty jsou velmi informativní a pěkné.

•  Děkuji, že se zajímáte.
•  Obec by se měla více zajímat a snažit se vyhovět požadavků oby-

vatel tak, aby byli spokojeni a netrvalo to roky.
•  Zamyslete se, prosím, nad obsahem a počtem zveřejňovaných 

příspěvků na sociálních sítích, FB. Na stránkách obce byly v minu-
losti uveřejňovány fotografie ze všech akcí pořádaných spolky 
v obci. Dnes je fotodokumentace spíše ojedinělá. Ne všichni mají 
FB.

•  Při hodnocení volených zástupců obce nehodnotím kvalitu, 
ochotu a komunikaci, ale výsledky práce. Nepožaduji ochotnou 

komunikaci / v dnešní době převážně na sociálních sítích, ale 
vyřešení problému či požadavku. Málokterý problém se vyřeší 
psaním.

•  Aby se obyvatelé Pánského přestali tak na sílu snažit donu-
tit Bořečáky, aby je "měli rádi". Tímto stylem spíš ukazují, že 
jsou jiná liga a hrají si na nadlidi, protože došli přeci z velkých 
měst.

•  Jsme nově přistěhovaní na Panském a až na pár maličkostí se nám 
tady moc líbí. Děláte dobrou práci. Děkujeme.

•  Stání aut na chodnících a na obecních komunikacích je vám u zad-
nice, zda může projet maminka s kočárkem nebo ne! Ptáte se 
přistěhovalců, co by chtěli, jak se jim tu žije, co potřebují, ale co 
potřebují místní občané, to ne.

•  Někomu se holt dá všechno, někomu nic – kam obec sypala peníze 
za posledních pár let – má opravenou střechu škola jedná druhá, 
kulturní dům, středisko služeb, udělá se nová školka nad tělocvič-
nou, že do ní prší to už nikoho nezajímá, že?

•  Byl jsem zastupitelem, ale to, co se teď děje nepochopím, obec 
splácí úvěr, dole u letadla se pořád cpou peníze, členové komisí 
jsou prý placeni, aby prý měli motivaci a ti, co to dělali 35 let 
zadarmo a nikdo jim za to ani nepoděkoval, ti měli teda motivaci 
jakou? Jo už vlastně vím, obětovali se pro práci zdarma obci, a to 
na úkor svým rodinám a co z toho? Nebylo by lepší, kdyby jim za 
to někdo těch 35 let platil?

•  Jsme jen lidi nejsme nadlidi – všichni stejně umřeme – to musíme 
usínat každý den s pocitem, jsem borec, co jsem vše dnes zvládl, 
a ještě to o sobě napsat proč, považuji si Mirka Náležinského – 
klobouk dolů, doufám, že jednou budeš starosta! Díky za to, co 
všechno pro tu obec děláš, jen tak dál!

•  Moc chválím za vybudování stavebních pozemků na Záhumenicích.
•  Přistěhovaní z Panského – oni si vybrali naši obec – my jsme si je 

nevybrali, tak jim přestaňte lézt do zadku.
•  Má tento dotazník smysl, co se stane, nic, obec stejně nemá peníze 

na školu, školku, kulturní dům je ve špatném stavu, o vybavení 
naší rychlé roty ani nemluvit, co se koupilo za techniku – pořád 
se vysazuje zeleň v obci a kdo to bude udržovat a hlavně čím – 
stařičkým traktorem? Máte vůbec nějaké vybavení, například čím 
budete zalévat stromy?

•  Poděkování patří všem, co dělají pro nás občany něco, ať už je 
to uspořádání nějaké akce zadarmo, jenom třeba za dobrý pocit.

•  Ať se daří.
•  Tak snad ten dotazník k něčemu bude.
•  Každý podnikatel brečí, že krachuje a nevydělává, přitom sklep – 

ubytování plné – ale obci poplatky takové, že je to až k pláči.
•  Vážím si hlavně těch, co dělají pro občany zadarmo.
•  Chtělo by to více dotací pro obec.
•  Ušetřit peníze na spolkách. A dát peníze na důležité věci.
•  Více se starat o obec a nestarat se jen o Panské. Oni se přistěhova-

li k nám, tak by se měli podřídit nám.
•  Všude se musí chodit po schodech, obec nemyslí na starší. Na úřad 

a k doktorce je to katastrofa.
•  Vyměnit místostarostu, stejně nic nedělá a jen se fotí na akcích. 

Vyměnit zaměstnankyně na obecním úřadě, ty taky nic nedělají. 
Oddělit Panské od Bořetic.

•  Zbourání ruiny v centru obce, větší/lepší prodejna potravin, svoz 
BIO odpadu, rekonstrukce vlakové stanice a okolí.

•  Vylepšit sběrný dvůr, tenhle i jeho obsluha je katastrofální, pan 
Škranc tam jen stojí a vykládá si. Celkově by mě zajímala jeho 
činnost u obce, když ho potkám v pracovní době, tak jen vychází 
z domu nebo u něj stojí. Nikdy jsem ho neviděl po obci něco dělat 
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nebo jet na traktoru natož aby něco dělal s lopatou, protože na 
nic jiného se asi nehodí.

•  Chci poděkovat všem, kteří se na chodu obce podílejí, je to nes-
kutečně nevděčná činnost a já ji nesmírně oceňuji!

•  Místní obyvatelé neumí používat blinkry.
•  Podporovat spolky, organizace, které přinášejí obci užitek– ve-

dení kroužků, prezentace obce apod. Absolutní spokojenost 
s prací Jirky – místostarosty. Vinaři – Kravihorci, ubytovatelé – 
odvádět patřičné daně, hrabou si jen pro sebe, užitek pro obec 
téměř žádný.

•  V období hodů by mohla být objížďka (nejezdit po hlavní kolem 
„komediantů"). Oceňuji práci všech, kteří se podílí na rozvoji 
obce – komise pro životní prostředí, kulturní komise, místosta-
rosta – jen tak dál. Poděkování SDH Bořetice. Kraví hora – stavby 
bez ,,ladu skladu".

•  Je dobře, že se ptáte. Údržba zeleně, čistoty napomáhá vzhledu 
obce, což má určitě i pozitivní vliv na lidi. Nemusí být všechno 
hned. Hlavně ať se to dělá s rozvahou, výhledem do budoucna 
a na kvalitě se nešetří.

•  Chválím – v obci se stále něco děje, výborná informovanost – 
díky Jirko (místostarosto), fandím!

•  Chybějící přechod z Blbákova k Lomaxu, když jdu s pejskem podí-
vat se do Zoologické tak nemám, jak přejít. Chodník u stavebnin.

•  Bezpečnost dopravy na ulici hlavní, radar atd.
•  V obci se mi žije dobře. Je to vesnice, nejde tu mít to, co je ve 

městě. Máme tu plno schopných lidí zapálených pro věc – ,,do-
bráky", vedoucí kroužků, místostarostu, některé zastupitele (L. 
Kuchyňková). Bohužel i takové, co hledají „blechy", vezou se. Za 
mě už je v obci ,,přeturistováno".

•  Díky za možnost se vyjádřit. Přeji hodně sil při vedení obce. 
Jedno mi v dotazníku chybí – otázka, čím každý občan přispívá 
k tomu, aby se v Bořeticích utužovaly mezilidské vztahy, jak se 
účastní pořádaných akcí, jaké kroužky vedou, kdo se účastní akce 
,,Ukliďme Bořetice" atd., popř., zda sedí jen na zadku a ,,frflají". 
Tak příště.

•  Chválím starostu za vybudování ČOVky, být to velký krok. Ale 
chtělo by to i financovat další projekty a starat se o obecní ma-
jetek, i když všichni víme že na to nejsou finance. Hodilo by se 
rekonstrukce sóla a udělat pergolou na sóle. Místo toho, aby si ji 
za obecní peníze dělali hasiči, aby tam mohli slopat. Na sole by 
byla užitečnější a pro všechny, nejen pro pár vyvolených.

•  Prosím o to, začněte se zajímat o obec a hlavně občany, kteří 
v ni žijí. 

•  Jediný člověk ze zastupitelstva, který aspoň občas naslouchá, je 
Mirek Náležinský, zbytek vyměnit. 

•  Nevím, jestli něco přinese dotazník, ale jak pan starosta František 
nebo pan místostarosta Jiří dělají opravdu svou práci dobře, nik-
do nevidí tu jejich práci v kanceláři, vyřizování věcí, co všechno 
musejí denně vyřídit – zařídit, o víkendech. Každý umí jen kritizo-
vat. A že to dělá každý jinak, ano v pořádku. Každý je jiný ročník, 
každý si to dělá po svém. A kritika obecních pracovníků – není 
co kritizovat podívejte se jaké mají stroje, přístroje ke své práci. 
A to, co bylo před 20 lety, neplatí dnes. Ta ohromná spousta 
papírů, formulářů. Když přijdu na obec něco vyřídit, mám strach, 
že na mě spadne skříň se šanony. Proboha jsme jen lidi. Kritika 
je správná, ale správná kritika není. Až budete dělat to, co dělají 
oni a poznáte, co je to za práci, pak můžete kritizovat.

•  Jaká je pracovní doba paní Dufkové?
•  Chtěla bych pochválit vstřícnost pracovníků obecního úřadu 

a také využívání jiných komunikačních kanálů než jen rozhlas.

•  Všichni dělají, co mají, žádná připomínka. Jen se trošičku zajímej-
me o naše starší občany více než o naše mladé přistěhované.

•  Rozhazování obecních peněz. Např. proč dostal Svodničan do-
tace na kroje ve kterých stejně békají 2× do roka, proč všude 
po dědině vidím chodit lidí v hasičských bundách, a přitom 
u hasičů nejsou? To by pak mohli dostat dotace na oblečení 
i myslivci nebo tenisti. Proč se peníze spolkům nedívají jen na 
děti a k tomu potřebné věci. Ten, kdo je u moci, si peníze pro 
sebe rozdá.

•  Anketa udělaná panem Michnou pro pana Michnu, takže úplně 
o ničem. Jen aby se dozvěděl, jak je na tom u veřejnosti, když 
bude kandidovat na starostu. Leze pouze do prdele lidem 
z Panského, aby získal nové hlasy. Ale na domorodce prdí. Kdy-
by se lépe staral o důchodce a malé děti udělá líp. Pan Michna 
touhle anketou dokázal, že nic jiného než sčítat body pro sebe 
neumí.

•  Proč se sází stromky v Pánském. Proč se něco nedělá s parkem 
u kostela? Jsou tam stromy na spadnutí a nikdo s tím nic nedělá. 
A přitom je to tak pěkné místo, kde se děje tolik věcí. Hlavně, že 
pro Pánské peníze jsou.

•  Držím palce a pevné nervy.
•  Proč obec hyzdí zchátralá budova na Panském? Bylo by to ideální 

místo na středisko i s parkovištěm.
•  Plodící stromy by neměly být u silnice z ekologického hlediska, 

nebylo mě umožněno v 67. roce na mém pozemku stavět (starý 
hřích), starý dům potřebuje rekonstrukci.

•  Potřebujeme opravit chodník v naší ulici! SOS.
•  Blíží se volby?
•  Nutnost cyklostezek a nějakým způsobem přimět cyklisty jedoucí 

na Velké Pavlovice, aby nejezdili po silnici, zápach z bioplynové 
stanice je opravdu nesnesitelný!

•  Pro krásný život v Bořeticích jen jedno přání mám. Nechť zloba 
a zášť některých lidiček rozplyne se v blízké zimní mlze.

•  Častý nepříjemný zápach z bioplynky.
•  Smrad ze slepičárny je velmi obtěžující a častý.
•  Hluk z plašičů vinařů je velmi nepříjemný.
•  Na sloupech chybí květináče jako mají okolní obce a bylo kdysi.
•  Poděkování za dosavadní práci místostarosty obce pana Michny.
•  Pracovníci OÚ se moc nestarají o čistotu obce.
•  Proč přijímat nové pracovníky, jsou často zalezení v dílně, vyměnit 

je.
•  Vybudovat dům s pečovatelskou službou.
•  Za humny dodělat chodník.
•  Dětské hřiště na Panském dvoře, přechod pro chodce směr  

Kobylí.
•  Uvádím údaje důležité pro plánování na uvedené období. Kdo 

vymyslel takovou anketu. Papírový dotazník = jedna odpověď. Na 
internetu možno odpovídat kolikrát chceš! Výborně, ani nemusíš 
být z Bořetic.

•  Pracovníci a celá obecní rada a zastupitelstvo je nejhorší za mého 
života. Podobá se naší vládě, která je taktéž nejhorší v naší histo-
rii. Nesmyslné zákazy a pomoci především Ukrajině jsou strašné. 
Žádná země se takto nechová.

•  Anketa úplně k ničemu. Stejně se nic za tohoto vedení neudělá. 
Jen se hrabe pro sebe jako Babiš.

•  Podpora laviček a košů na odpadky na Panském, nosit s sebou 
hovínka domů není ideální, když na Rasovně nebo u rybníku koše 
jsou.

 Zpracoval: GaREP, spol. s r.o., 17. 11. 2023i
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Vážení čtenáři Bořetických listů, 
skončila jedna z nejteplejších zim za poslední 
desítky let. Sníh a mráz svou sílu neukázaly. 
Začínají kvést první jarní květiny a dokonce 
i ovocné stromy. Věřím, že jaro pevně pře-
vezme otěže a pozdní mrazíky nás opět ne-
připraví o úrodu. 

Koncem loňského roku jsme připravili tra-
diční jarmark, který však proběhl velice netradičně – pod záplavou 
sněhu. RKH uspořádala 29. 12. 2023 žehnání mladému vínu. V jarním 
vydání Bořetických listů vždy hodnotíme uplynulou plesovou sezonu. 
V té letošní se konaly v Bořeticích 3 plesy – myslivecký, krojový a ples 
RKH. TJ Sokol Bořetice opět připravila pro naše děti maškarní ples. 
Ten se stal akcí s největší účastí. Hasiči zorganizovali pro děti „Boře-
tickou uzlovačku“. V zasedací místnosti KD proběhly dvě přednášky 
– „Nástrahy internetu“ a „Jak předcházet duševním poruchám?“. Také 
hostinec u Linhů se stal místem setkávání našich občanů při kvízech 
pod taktovkou paní Moniky Šemrové. Všem organizátorům akcí patří 
moje poděkování, stejně tak těm, kteří se akcí aktivně účastní. 

Věřím, že i v následujících měsících se uskuteční všechny akce, které 
máme v kulturním kalendáři, např. Velikonoční výstava vín, nově při-
pravovaná akce Jarmark v ulicách, Pálení čarodějnic, Den otevřených 
sklepů, Den dětí. 

Konečně můžeme finančně uzavřít akci výstavby ČOV a kanalizace 
v obci: 
• celkové náklady – výstavba 182 966 280 Kč,
• TDI + BOZP, autorský dozor a administrace projektu 6 957 766 Kč,
• přidělené dotace 104 095 750 Kč. 

Samozřejmě obci nestačily na dofinancování vlastní prostředky, 
ale byli jsme nuceni vzít si úvěr, který se nám daří zatím splácet. 
Dne 4. 1. 2024 proběhla závěrečná kontrolní prohlídka a na základě 
jejího výsledku byl vydán kolaudační souhlas k užívání stavby. V prů-
běhu zkušebního provozu se projevily některé provozní závady, které 
byly průběžně řešeny s dodavatelem stavby a technologie. Čeká nás 
ještě administrativně uzavřít celou akci závěrečným vyhodnocením. 
Rád bych vás opět požádal o to, abyste věnovali pozornost tomu, co 

vypouštíte do kanalizace. Odpady, které se nerozkládají, způsobu-
jí neustále problémy při provozu, stejně tak i vypouštění dešťových 
vod. Pořídil jsem i několik fotografií, které si můžete na přiložených 
fotografiích prohlédnout. 

V lokalitě „Záhumenice-Příhon“ došlo k dalším změnám při prodeji 
stavebních pozemků, vzhledem k tomu, že původní zájemci od koupi 
pozemků odstoupili. V současné době je obsazeno všech 14 pozemků. 

Přeji všem příjemně prožité jarní dny a veselé Velikonoce. 

 František Petrásek, starostai

Úvodník

Následek ucpaného čerpadla – vyplavená místnost  
v technologické části budovy ČOV, foto F. Petrásek Následek – ucpané čerpadlo, foto F. Petrásek

Co všechno se dá hodit (spláchnout) do splaškové kanalizace, 
foto F. Petrásek
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Odpady jsou drahé, chystáme proto 
změny!  

Náklady na odpady 
jsou vysoké a stále 
rostou. V minulém 
roce se náklady na 
svoz a likvidaci od-
padů a provoz sběr-
ného dvora vyšplha-
ly na 1 698 328 Kč. 
Příjmy z poplatků 
za odpad a odměny 
od společnosti EKO-
-KOM za systém 
sběru tříděného od-
padu a za přeprodej 
odpadu k recyklaci 
byly 1 187 680 Kč. 

Celkově jsme nakonec dopláceli 510 648 Kč z našeho rozpočtu. 
Protože nechceme ztrátu řešit zvyšováním poplatků za odpad, letos 
i příští rok postupně zavedeme změny, které nám pomohou dostat 
náklady pod kontrolu. Čeká nás evidence odpadů i nový systém po-
platků.

Proč jsou odpady tak drahé?
Na obrovských nákladech se podepsalo velké množství směsného 
odpadu a objemného odpadu. Kvůli tomu jsme překročili limity no-
vého zákona o odpadech, který reaguje na negativní dopad skládko-
vání a každoročně navyšuje poplatky za ukládání směsného odpadu 
a objemného odpadu na skládku.  

V minulém roce každý občan naší obce vyhodil v průměru 265 kg 
směsného a objemného odpadu. Limit byl ale 180 kg/občan/rok. 
Za každou tunu směsného a objemného odpadu na skládce, která 
byla do limitu, jsme zaplatili 500 Kč. Každá tuna nad rámec nás stála 
1 000 Kč. V dalších letech budou limity klesat (až na 120 kg/občan/ 
/rok) a poplatky za nadlimitní produkci růst (až na 1 850 Kč/t).

Od 1. července na sběrný dvůr už pouze s odpadovou kartou 

Náklady na provoz sběrného dvora jsou vysoké. Jednou z příčin je 
i to, že na sběrný dvůr odevzdávají odpad občas i občané z jiných 
obcí a podnikatelé. Nechceme dál platit za cizí odpady, proto 
zavádíme evidenci odpadů na sběrném dvoře, která nám přinese 
přehled o odpadech na sběrném dvoře a o tom, kdo ho sem uklá-
dá. Proto také měníme systém ukládání odpadů na sběrný dvůr. 

Bude nový systém fungovat a co nám přinese? 
Každý rodinný dům má nárok na odpadovou kartu, která bude pře-
nosná v rámci domácnosti. Při odevzdávání odpadu ji předložíte ob-
sluze sběrného dvora. Ta ji načte do evidenčního systému a přiřadí 

druh uloženého odpadu k vaší domácnosti. Díky tomu budeme mít 
přehled o odpadech na sběrném dvoře a zajistíme, že ho zde ode-
vzdávají jen občané Bořetic a v jakém množství. Odevzdávání odpadu 
je pro vás nadále zdarma. Jedinou změnou je zpoplatnění stavební 
suti.

Náklady na likvidaci stavebního odpadu rostou, což je neúnosné 
pro náš rozpočet. Proto není možné, aby jeho ukládání bylo i nadále 
financováno z rozpočtu obce. Stavební odpad není komunálním od-
padem, proto není povinností obce jej od občanů přejímat. 

Jak získat odpadovou kartu?
Od května bude mož-
né si kartu vyzvednout 
na obecním úřadu, a to 
v úředních hodinách 
(pondělí 7.00–11.00 
a 12.00–17.00, středa 
7.00–11.00 a 12.00– 
–18.00). 

V dubnu a květnu očipujeme vaše nádoby na směsný odpad
Další novinkou, která nás čeká, je evidence směsného odpadu. V prů-
běhu dubna a května očipujeme všechny nádoby na směsný odpad. 
V těchto měsících proto vystavte svou nádobu (popelnici) před dům, 
i když nebude ještě plná. Termín čipování bude upřesněn a vyhlášen 
místním rozhlasem. Nádobu také označte svou adresou, ať ji správně 
přiřadíme k vaší domácnosti. 

Čipy na nádobách se budou při svozu načítat, a do evidenčního 
systému se načte výsyp celého objemu nádoby na SKO. 

Pokud máte nádob více, vyberte si pouze jednu, která nejlépe 
odpovídá vaší produkci odpadů. Od 1. 1. 2025 budeme svážet pouze 
očipované nádoby, a to kvůli tomu, že zavedeme spravedlivý popla-
tek za odpad.

Od roku 2025 zavedeme spravedlivý poplatek za odpad
Aktuálně každý z nás platí stejný poplatek, bez ohledu na to, 
zda třídí odpad a jaké množství směsného komunálního odpadu 
produkuje. Od 1. ledna 2025 zavedeme spravedlivý systém po
platku. Jeho výše bude záviset na objemu vaší nádoby na směsný 
odpad a na tom, jak často si ji necháte svážet. Čím menší nádobu 
budete mít, tím méně zaplatíte. To platí i o četnosti svozů. Čím 
méně často necháte nádobu svážet, tím menší poplatek bude. 
Podrobnosti se dozvíte v druhé půlce letošního roku. Sledujte 
náš zpravodaj, webové stránky i Facebook naší obce, ať vám nic 
neuteče.

Děkujeme všem občanům, kteří se zapojí do změn a pomohou 
nám snižovat množství odpadu.

 JRK Česká republika  

a Obec Bořeticei
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Informace z jednání zastupitelstva  
obce Bořetice
Zastupitelstvo obce Bořetice na svém X. veřejném zasedání konaném 
dne 6. 12. 2023:
•  schválilo rozpočet Obce Bořetice na rok 2024, částka na stra-

ně příjmů 45 220 300 Kč, financování zůstatek z roku 2023 
7 640 400 Kč, částka na straně výdajů 45 778 200 Kč, rezerva 
7 082 500Kč, s následujícími změnami – navýšení výdajů na údrž-
bu obce o 100 000 Kč;

•  pověřilo Radu obce Bořetice schválením ceny stočného v obci 
Bořetice pro rok 2024;

•  schválilo Směrnici č. 2/2023, stočném na území obce Bořetice;
•  vzalo na vědomí výsledky dotazníkového šetření, které proběh-

lo období od 19. 10.–8. 11. 2023 mezi obyvateli, a schválilo Pro-
gram rozvoje obce Bořetice na období 2024–2028;

•  revokovalo část usnesení, kterým dne 10. května 2023 zastu-
pitelstvo schválilo prodej pozemků v lokalitě Záhumenice-Příhon 
některým zájemcům, a to z důvodu, že tito přestali mít o pozemky 
zájem, a zároveň zastupitelstvo schválilo opětovné zveřejnění zá-
měru prodeje těchto pozemků;

•  schválilo nový Ceník prodeje půdy v k. ú. Bořetice u Hustope-
čí. Nový ceník nabývá platnosti a účinnosti dne 1. ledna 2024 
a vztahuje se na prodeje pozemků, jejichž záměry prodeje byly 
zveřejněny po 1. 1. 2024.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XI. mimořádném veřejném 
zasedání konaném dne 10. 1. 2024: 
•  schválilo Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo s TD LKW s. r. o. na akci 

„Bořetice-Infrastruktura, Záhumenice-Příhon“, tak, jak byl předlo-
žen, vč. změnového listu (méněpráce ve výši cca 288 tis. bez DPH);

•  schválilo za plnění mimořádných úkolů v souvislosti s akcí vý-
stavby ČOV a kanalizace v obci Bořetice dle § 76 odst. 1 zákona 
č. 128/2000 Sb. o obcích mimořádnou odměnu starostovi obce 
Bořetice panu Františku Petráskovi ve výši 80 000 Kč.

Zastupitelstvo obce Bořetice na svém XII. veřejném zasedání kona-
ném dne 14. 2. 2024:
•  revokovalo část usnesení, kterým dne 10. května 2023 zastu-

pitelstvo schválilo prodej pozemku v lokalitě Záhumenice-Příhon 
zájemci, a to z důvodu, že tento přestal mít o pozemek zájem, 
a zároveň zastupitelstvo schválilo opětovné zveřejnění záměru 
prodeje tohoto pozemku;

•  schválilo smlouvy o poskytnutí dotace z rozpočtu obce pro TJ So-
kol Bořetice (250 000 Kč), Rybářský spolek (30 000 Kč), Centrum 
3G (19 000 Kč), Římskokatolickou farnost Bořetice (50 000 Kč) 
a Myslivecký spolek Bořetice (19 000 Kč);

•  vyjádřilo zájem o nabytí nemovitostí, zejm. o budovu železniční 
zastávky č. p. 208 vč. pozemku p. č. st. 271, a dále část pozem-
ku p. č. 2585/1, vše v k. ú. Bořetice u Hustopečí s tím, že obec 
upřednostňuje bezúplatné nabytí. Jakákoli závazná forma nabytí 
těchto nemovitostí Obcí Bořetice musí však být projednána za-

stupitelstvem obce až poté, co budou známy konkrétní podmínky 
nabytí;

•  vzalo na vědomí informace o změnách v oblasti odměňování členů 
zastupitelstev (od 1. 1. 2024 dochází k valorizaci odměn uvolně-
ných zastupitelů ze zákona – u nás starosta obce – a maximální 
možné výše odměny neuvolněných zastupitelů, jejichž skutečnou 
odměnu stanovuje zastupitelstvo – u nás všichni ostatní) a schvá
lilo výši celkové měsíční odměny neuvolněným členům zastupitel-
stva obce Bořetice v následovně:
•  neuvolněný místostarosta obce Bořetice – 16 250 Kč (odměna 

se nezvyšovala),
•  neuvolněný člen rady obce Bořetice – 5 000 Kč (odměna se 

nezvyšovala),
•  předseda výboru/komise zastupitelstva obce Bořetice – 

1 800 Kč (odměna se nezvyšovala),
•  neuvolněný člen zastupitelstva obce Bořetice – 1 200 Kč (zvý-

šení o 300 Kč);

•  schválilo výši měsíční odměny fyzickým osobám, které nejsou ne-
uvolněnými členy zastupitelstva, následovně:
•  předseda výboru/komise zastupitelstva obce Bořetice – 

1 800 Kč (odměna se nezvyšovala),
•  člen výboru/komise zastupitelstva obce Bořetice – 500 Kč (od-

měna se nezvyšovala) s tím, že při souběhu více funkcí bude 
vyplácena pouze odměna za jednu funkci, a to odměna vyšší;

•  souhlasilo s uzavřením Dohody o provedení práce s paní Klá-
rou Otáhalovou od 1. 1. 2024 – správa webu, správa sociálních 
sítí, tvorba videí a reelsek, focení kulturních akcí, tvorba plakátů 
na obecní akce, komunikace na FB a obecním mailu, tvorba a sprá-
va FB událostí, zpracování Bořetických listů – měsíční odměna 
6 000 Kč, úvazek 20 hodin/měsíc (jelikož je paní Otáhalová zastu-
pitelka, musí dohody s ní schvalovat zastupitelstvo);

•  vzalo na vědomí usnesení rady obce Bořetice č. 5j/34R/2023, resp. 
schválené stočné v obci Bořetice na rok 2024 ve výši 54,55 Kč/m3  
bez DPH;

•  schválilo TJ Sokol Bořetice, oddílu kopané, navýšení již poskytnuté 
dotace pro rok 2024 ve výši 250 000 Kč o dalších 100 000 Kč, tj. 
celková výše dotace pro TJ Sokol Bořetice je pro rok 2024 ve výši 
350 000 Kč. Dodatečné navýšení dotace je poskytnuto za úče-
lem pokrytí zvýšených cen energií a zvýšených nákladů na údržbu 
hlavního a vedlejšího hřiště a je podmíněno řádnou údržbou a za-
vlažováním vedlejšího, tzv. tréninkového hřiště tak, aby jej mohla 
využívat veřejnost k volnočasovým aktivitám. 

Upozornění: jedná se o upravený výňatek (s komentáři) z přijatých 
usnesení. Plnou verzi usnesení je možné nalézt na webu www.uzob.cz.

 Jiří Michna, místostarostai
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Zpráva o činnosti obecní knihovny
V lednu proběhla v knihovně burza vyřazených knih a jsou ještě 
k zakoupení, kniha za 20 Kč. Přijďte, je jich ještě dost.

Čeká mě revize knihovního fondu po uvolnění revizního skeneru. 
Po dobu revize si můžete vypůjčovat knihy ve stejnou výpůjční dobu.

Do konce měsíce dubna si můžete půjčovat knihy z VF Břeclav 
a interaktivní knihy pro děti s Albi tužkou. Pak je pojedu vrátit a vez-
mu opět nějaké pěkné knihy a nově také audioknihy a nějaké stolní 
hry.

Každý pátek od 16. do 18. hodin si můžete dojít zahrát nějakou 
pěknou stolní hru. Ještě nás čekají besedy pro dospělé. Kdy proběh-
nou Vás budu informovat místním rozhlasem a na facebookových 
a webových stránkách knihovny.

Zvu tímto maminky s malými dětmi dopoledne pondělí nebo úterý 
na společné knihohraní.

Březen je jako každý rok měsíc knihy, proto bude amnestie čte-
nářů, kteří mají delší dobu půjčeny knihy. Chystám besedy pro ma-
teřskou školku a základní školu. Průběžně doplňuji informace na 
facebookové stránky, jak na tyto stránky, tak na webové stránky 
obecní knihovny www.knihovnaboretice.webk.cz.

Své nápady, návrhy nebo připomínky mi můžete psát do zprávy 
na Facebooku.

Budu se na Vás všechny těšit, když do naší knihovny zavítáte.

 Krásné Velikonoce přeje vaše knihovnice Lenka Grůzovái

Společenská kronika naší obce
Vítejte mezi námi

listopad
Adriana Kovaříková

leden
Mia Gajdošíková

Svatby

únor
Hana Dušková (Bořetice) 
a Jiří Danihel (Strachotín)

Naši jubilanti

70 let
prosinec

Anna Svatoňová

leden 
Vladimír Kadlec

březen
Dana Valová

75 let
prosinec

Josef Šebesta

únor
Ivona Šlancarová
Marie Popovská
Ladislav Tišťan

80 let
březen

Jaroslav Machač

85 let
prosinec

Marie Jamborová 
Bohumila Jurasová
Irena Machalková

90 let
prosinec

Marie Ostřížková
Anna Petrásková

91 let
prosinec

Marie Šafaříková

92 let
prosinec

Jan Janošek

96 let
leden

Maria Podešťová

Všem srdečně gratulujeme, 
přejeme hodně zdraví.

Z našeho středu navždy 
odešli:

prosinec
Lubomír Dufek

únor
Františka Jurasová

březen
Marie Michalová

Mockrát děkujeme za 
příspěvky na vydávání 
Bořetických listů
Paní Jarmila Vojtěšková, Kobylí   200 Kč
manželé Marie a Tomáš Šťavíkovi   500 Kč
Paní Emílie Drápalová, Křenovice   500 Kč
Pan Jiří Šafránek, Hustopeče   200 Kč
Paní Jarmila Mazůrková, Starovičky   200 Kč
Paní Marie Kulatá, Šternberk   200 Kč
Paní Jožina Hublíková, Šternberk   200 Kč
Pan Jaroslav Damborský, Hustopeče   500 Kč
Paní Jaroslava Slámová, Bořetice   500 Kč
manželé Ludmila a Jaroslav Novákovi, Bořetice  500 Kč
manželé Radka a Jaroslav Novákovi, Brno  500 Kč
Paní Bohumila Šafránková, Bořetice   250 Kč
Paní Monika Šafránková, Bořetice   250 Kč
Paní Ing. Leona Novotná, Jezeřany–Maršovice  250 Kč
Slečna Ema Kolaříková, Bořetice   250 Kč
Paní Jarmila Vranková, Bobrová   500 Kč
Paní Marie Hasíková, Bobrová   500 Kč
Paní Veronika Šustrová, Žďár nad Sázavou  500 Kč
Pan Metoděj Pazderka, Hodonín   500 Kč
Manželé Korolovi, Břeclav    500 Kč
Marie Jurasová, Bořetice čp. 39 500 Kč
Anežka Petrásková, Bořetice čp. 312 500 Kč

Všem ještě jednou mockrát děkujeme.
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Když jsem byl školák, píše Hynek Pazderka v pamětech, strýc Petrla, 
starý voják, vyráběl kartáče na boty a česání koní. V Itálii byl jako 
kyrysar a když pozbyl koně, tak potom jako pěšák. Večer při jeho 
práci chodili k němu sousedé na besedu. Jeden přinesl vláší na kar-
táč, druhý si přišel pro hotový kartáč, každý přinesl láhev vína a strýc 
vykládal jeho zážitky z války. Smát se jeho vyprávění nebo nevěřit 
jeho příběhům, na to byl háklivý.

Podle pamětí Hynka Pazderky budeme přetiskovat záznam jeho 
příběhů.

Příběh první: „Když jsem byl v Itálii a já neměl koně, tak jsem bojoval 
jako pěší. Hejtman každé ráno, když jsme nastupovali, vždycky zavolal: 
„Je tady Petrla?“, když jsem tam byl, tak řekl: „Můžeme jít“. Když jsem 
zaspal, tak poslal službu mě vzbudit: „Bez něj nepůjdeme“. A nešlo se.

Příběh druhý: „Jednou měli útočit Taliáni a já si šel za skálu leh-
nout. Potká mě císař pán a povídá „Jmenovče, kam jdeš? Vždyť Ta-
liáni budou útočit“ Já povídám: „Já už mám metálů, že jich nemám 
kde věšet a nosím je v torně, tak jsem si řekl, ať si zase druzí metál 
vyslouží“ .

Příběh třetí: „Jednou, to bylo na Štědrý den, sněhu po pás a Taliáni 
začali útočit. Bylo jich jak ve chlívě much. Co my teď?“. Hejtman za-
volal: „Zachraň se, kdo můžeš!“.“ Tak jsme vběhli do turkyně a že to 
bylo z kopce, tak jsme utíkali, jenom mlíčňáky kolem lítaly“. (Štědrý 
den, sněhu po pás, kukuřice a mlíčňáky?)

Pokračování příště…

 Podle Hynka Pazderky sepsal Václav Petráseki

Již skoro 10 let v Kobylí působí smíšený pěvecký soubor, který si říká 
Kobylský Vokální Ansámbl. Zpěv sboru můžete slyšet jak na Zarážení 
hory, Zpívání pod věží či u příležitostných akcí a slavnostních mší 
kobylské farnosti či v okolních obcích. Mimo to se snažíme vyrážet 
na „zkušenou“ za hudebními festivaly v ČR. Vystoupili jsme tedy na 
Festivalu duchovní hudby v Ústí nad Orlicí, bavili jsme občany Bíliny, 
s vánočními koledami či velikonočním programem vystupovali ve 
Tvarožné Lhotě, v Hrušovanech u Brna či v Moravanech. Nebojíme 
se rovněž spolupráce s hudebními tělesy a společně jsme vystupovali 
s Třineckým komorním orchestrem, se kterým máme další plány. 

Repertoár souboru se snaží být rozmanitý. Studujeme skladby 
duchovní hudby od středověku až po současnost, nejsou nám cizí 
lidové, folklórní či moderní skladby. A nebojíme se i experimentovat. 

Abychom mohli udržet pestrý a hlasově bohatý repertoár, potře-
bujeme zastoupení celé škály hlasů. Proto hledáme a mezi nás zve-
me muže jak basového, tak i tenorového zabarvení. Nevyžadujeme 
čtení not, zkoušky nejsou o drilu, ale o společné partě, kterou baví 
hudba. KVAs je o lidech, kteří mají chuť společně zpívat a třeba si 
i odpočinout od každodenních starostí. Scházíme se v pondělky od 

19.30–21.00 v Komunitní centru Kobylí. Již teď se na nově příchozí 
těší:

Případný kontakt a další informace můžete získat na telefonu: 
Roman Kaszper: 725 569 155 či e-mailu: peroon@seznam.cz.

 Jana, Staňka a Jana (soprány), Blanka, Klára a Soňka (alty),  

 Jožka a Mirek (tenory) a Roman (bas).i

Vesnický šprýmař František Petrla

Kobylský Vokální Ansámbl hledá 
basy a tenory

www.boretice.cz
kontakt na správce webu: webboretice@seznam.cz
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Památné stromy v obci
Na posledním zasedání zastupitelstva obce se na popud jedné naší 
občanky, která se stará o vysazování stromů a jejich údržbu, disku-
tovalo i o parku u kostela, kde v poslední době byl vykácen vzrostlý 
strom uprostřed, a bylo rozhodnuto o stavu zeleně požádat odborní-
ky. Památné stromy v obci, do kterých patří i ty v parku, lze rozdělit 
do dvou skupin. V první jsou ty, které splňují podmínky zákona č. 
114/1992 Sb. O ochraně přírody, a jsou rozhodnutím orgánu ochrany 
přírody vyhlášeny za „památný strom“. Druhou skupinou jsou ty, které 
byly jednotlivci či skupinami občanů vysazeny na památku událostí 
nebo výročí v životě obce a zatím nebyly rozhodnutím orgánu ochra-
ny přírody vyhlášeny památným stromem.

Do této skupiny patří i několik stromů v naší obci. Nejstarším a do-
sud dochovaným památným stromem je lípa právě uprostřed par-
ku (nevím, zda to není ta pokácená). Kronikář Jakub Petrásek ve své 
rodinné kronice její vysazení popisuje takto „V letech 1863–1869 
a 1885 slavila Morava důstojně příchod a úmrtí svých prvních sv. Cyrila 
a Methoděje a proto i naše obec nezůstala pozadu a v upomínku jejich 
zasadila dvě jubilejní lípy. Jednu u kostela, která dosud roste v parčíku, 
druhou u obecního hostince, která brzy uhynula. A aby památka tato 
co nejdéle se uchovala v paměti, byly tyto lípy zasazeny nejmladšími 
školáky. První u kostela sadil Jan Sedláček, syn místního kostelníka 
a druhou u obecního hostince Anna Petráskova, dcera Ludvíka Petrás-
ka, tehdy nájemce obecního hostince“. Tato lípa v parku by si v sou-
časné době zasloužila odbornou údržbu a také tabulku s upozorněním 
na památný strom. (před delší dobou jsem nechal vyrobit tabulky ke 
všem památným stromům, které jsou v kanceláři starosty).

Druhou takovou památnou lípou je ta na dnešním hřbitově za věží 
kostela. Její první fotografie pochází z roku 1913, na které je spolu 
s kostelem a větrným mlýnem. Na tomto snímku je podle odborní-

ků již asi 20–30 let stará. Pravděpodobně se jedná o nálet, neboť 
rostla za ohradní zdí hřbitova a dotýkala se zděného oplocení, přes 
kterou bylo možno klukům dostat se snadno do její koruny. Mám 
připravenu žádost do soutěže o památný strom. Zajímavá povídka 
o ní nám přišla do prvních Bořetických listů od neznámého autora 
a byla otištěna.

Třetím památným stromem je lípa u kulturního domu zasazená 
28. 10. 1968 „rovníky“ narozenými v roce 1918. Stalo se tak při 
oslavě jejich 50. narozenin v kulturním domě a za účasti tehdejšího 
vedení obce.

Jednou památeční lípou je lípa vysázená u prodejny Jednoty. Byla 
vysazena v roce 1995 k 50. výročí osvobození a poslední je lípa vy-
sázená na hřbitově. Je vysázena na památku obětí 1. světové války 
a k výročí vzniku naší samostatnosti 28. 10. 1918. Malou slavnost 
a sázení lípy organizoval obecní úřad spolu se základní školou, které 
se zúčastnil tehdejší starosta, ředitelka základní školy spolu s učitel-
ským sborem, žáky školy a zaměstnanci obecního úřadu. Také kra-
vihorci k tomuto výročí vysázeli pod Vinckovým náměstím lípu, kterou 
po té zalévali červeným vínem (každý člen vlády 2 dc). V zatravněné 
ploše mezi vstupní branou a smuteční síní byla zasazena bezmála 
2metrová lípa zakoupená v Lednici. Javor u BM v Zázmonikách zasadil 
starosta V. Petrásek ke 100. výročí republiky. Vykopal ji před vstupem 
na dvůr fary (Dvorek), kde rostly dva poměrně vzrostlé javory z náletu 
od brány u vstupu na hřbitov, které nájemci fary potřebovaly vykopat.
Všechny tyto památné stromy by si zasloužily náležitou péči a hlavně 
označení tabulkou, aby se i dnes vědělo, kdo a kdy je tehdy sadil 
a proč byly vysazeny.

 Václav Petráseki

Vzpomínka na hry v Bořeticích
Dne 16. února 2024 jsem s rodinou opět zavítala do mého rodiště – 
milovaných Bořetic. Tentokrát ne s úsměvem na tváři, ale s bolestí 
v duši, poněvadž jsme se jeli rozloučit a doprovodit na poslední cestu 
Fanynku Jurasovu. Bratr Jirka a jeho manželka Hanka, také sestra 
Anička jí připravili exkluzivní obřad s překrásným kázáním pana fa-
ráře a s velice pěknými zpěvy, za doprovodu varhan jak bořetického 
sboru, tak velice nádherných sólových árií. No to byla ta smutná 
a bolestivá událost jak pro blízkou rodinu, tak pro všechny, kteří se 
tohoto obřadu zúčastnili. 

No a teď na veselejší notu, co se mi přihodilo s Fanynkou. Naše 
maminka jí psávala dopisy a já jsem jí psávala každý rok za naši 
rodinu k Vánocům a novému roku. Občas (když jsem nezapomněla) 
i k narozeninám. Poprvé jsem jí napsala: Paní Fanynka Jurasová, atd. 
Když jsme pak přijeli do Bořetic, tož jsem to schytala. Řekla mi: „Vlas-
ti, já nejsu žadná paní, já su slečna“. Tož jsem jí potom psala – slečna.

Po Fanynčině posledním rozloučení v kostelíčku nás rodina pozvala 
na posezení do mlýna u nádraží. Bylo to velice milé a srdečné, i když 
v tak smutný pro nás den, ale také ve vzpomínkách na dřívější časy 
taky úsměvné. Potkala jsem se tam s milými lidmi, byť jsem některé 

neznala, tož jsem se s nimi seznámila. Kromě jiných milých lidiček 
jsem tam potkala svou kamarádku z útlého dětství, a to Bohunku Pa-
dalíkovů (bohužel jsem se zapomněla zeptat na její nynější příjmení).

A teď k těm hrám v Bořeticích. Byly jsme s Bohunkou velké ka-
marádky v předškolním věku a hrávaly jsme si u nás na sýpce, nebo 
u Padalíků. Nejradši jsme se hrávaly na sýpce. Na sýpce měli stařečci 
uskladněné obilí, turkyň a jiné, pro hospodářství potřebné věci. Na 
hambalkách visela zmiňovaná turkyň a mimo jiné taky stařenčiny 
a maminčiny boty ke kroji. Jednoho dne nás napadlo, že si uděláme 
pokojíčky pro panenky. Posbíraly jsme papírové krabice, krabičky od 
sirek (sirky jsme v kuchyni vysypaly – akorát tam nikdo z našich ne-
byl), z turkyňe jsme utrhly zbylé šustí, vzaly si různé ústřižky hadříků 
a nůžky. Moc hezky jsme si pokojíčky upravily a daly spát panenky. 
No, ale mně tam pořád něco chybělo. Dostala jsem další nápad, že si 
do krabic dáme ještě koberečky. Padly mně do očí boty ke kroji. Tož 
jsem je hrabjama shodila z hambálků, odstřihla jsem 4 jazyky z botů. 
Jazyky byly akorát tak dlouhé, že nám pokryly celou krabici. Navíc se 
nám velice líbilo, že mají olemování červenými zoubečky. Spokojené 
a nadšené svými výtvory jsme si krabice na sýpce schovaly. Bohu-
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Poutě v Bořeticích
Poutě v Bořeticích k patronce naší farnosti av. Anně bývaly slavné 
a známé po celém okolí. První písemná zmínka o konání poutě je 
z roku 1777, která však měla tragickou dohru. V té době se pouť 
konala vždy společně s hodovou zábavou a ty bývaly vždy bouřlivé. 
V tom roce 1777 odpoledne se na pastvisku u kostela strhla veliká 
rvačka (kolem kostela v té době byla veliká pastvina až po dnešní 
Svodnici). Bořetičtí si s ní nemohli poradit, neboť se rvali Bořetičtí 
s Kobyláky a musela to být rvačka pořádná, neboť se rvali ještě při 
příjezdu pavlovských na pomoc. Tehdy se rváči spojili a obrátili se 
proti občanům z Pavlovic společně. Jeden z Pavlovčáků vystřelil proti 
společným silám a zabil chasníka Jana Vykydala z Kobylí. Po této 
události rozhodla církevní a světská vrchnost, že to bylo znesvěcení 
poutě a rozhodla rozdělit hody od poutě tak, že se hody od té doby 
konají až týden po pouti až do dnešních dnů. Součástí trestu, jak bylo 
tehdy zvykem, musel na tomto místě postavit smírčí kříž, kámen nebo 
Boží muku. V tomto našem případě to byla kamenná deska s popisem 
události a byla postavena v dnešní zahradě pana Vojtěška, která byla 

společně se starostou V. Petráskem a panem Šťastným s požehnáním 
památkářů přesunuta zvenku ke zdi oplocení hřbitova proti věži. Dnes 
je nápis již nečitelný. Jen se dá přečíst letopočet 1777. Více se dalo 
ještě přečíst na začátku 20. století, jak píše pan Hosák ve Vlastivědě 
Moravské o naší obci, kde část textu přepsal.
„Naše mládež v tomto koutě Břeclavska měla vždy horkou krev. Ještě 
jednou přišel o život na hodech chasník z Vrbice Jos. Šimeček a tato 
vražda se dostala i do hodového tance „zavádka“, kde se zpívalo: 
Hody milé hody, nadělaly škody, zabily synečka Josefa Šimečka“. 
Poutě a hody se od té doby konají nepřetržitě i v době válečných 
události hody tajně v cihelně pod Kravíma horama a poutě za minu-
lého režimu se mohli konat jen v kostele nebo jeho okolí. Před tímto 
zákazem celá desetiletí vyhlížel ministrant z věže přicházející průvod 
poutníků, který to hlásil dolů panu faráři a který pak šel poutníky 
přivítat před kostel.

 Václav Petráseki

žel to mělo nemilé pokračování. Před hodama k nám došly nějaká 
tetička a ptaly se maminky, jestli ještě nemá boty ke kroji, že by je 
potřebovala půčit pro dceru na hody. Maminka jí povidá: „Tož pote, 
teti, na sýpce máme eště stařenčiny boty a sú tam aj moje“. To, jak 
jsem naštěstí uslyšela, tož jsem vyletěla ven a utěkala kolem Luže 
pryč. A proč? Protože jsem byla první vnučka, kerá se narodila a ve 
stařečkovi (Janu Šafaříkovi – dříve mu říkali bořečáci Šánku) jsem 
měla velikého ochránce před mými lumpárnami. Říkával mamince: 
„Ty, ty bys tak mohla vychovávat hůsata nebo káčata, ale ne toto 
dítě.“ No a tak jsem vykukovala za barákama, před naším domečkem, 
až se stařeček vrátí z Novosádů (jako maličká jsem ho oslovovala 
taječku a stařence jsem říkávala tajenko, to oslovení mně zůstalo 
celý jejich život mezi námi). Až se stařeček vrátil z Novosádů, pak 
jsem šla teprv dom. Nějakej žduchanec jsem od maminky dostala, 
ale stařeček jí zase řekl: „Opovaž se na to dítě vztáhnout ruku. Jinak 
Ti tu Tvoju paprču urazím!“ No a tak jsem nedostala. Fčil i našim 
vnučkám vykládám veselé příběhy z mého dětství u stařečků. Jo 
a taky musím podotknout, že nás stařečci oslovovali zdrobnělinami 
jmen. Nikdy nám neřekli Vlasto, Zdeňko, Jarko. Vždycky to bylo oslo-
vení, které bylo překrásné a dnes ráda vzpomínám, jak nás všechny 
tři měli nesmírně rádi.

A na závěr ještě jednu veselou historku s Bohunkou. Zase jsme 
si šly hrát na sýpku a opět jsme dostaly nápad, na co si budeme 
hrát. Tentokrát padla volba na povolání – kadeřnice. V té době nosila 
malá děvčátka účes, který se jmenovat kohút. Měly jsme s Bohunkou 
blonďaté vlásky, trošku delší. Kohút se udělal tak, že nám maminky 

vrchní vlásky natočily na natáčku. Až to bylo natočený, tož se natáčka 
sundala a na hlavě jsme měly ruličku – ležící lokýnku. To byl tenkrát 
módní účes zvaný kohút. Bohunka k nám přišla s natáčkou. Mně 
maminka taky natočila vlásky do natáčky. Až to bylo hotovo, tož 
jsem popadla nůžky (samozřejmě v nestřeženém okamžiku, kdy se 
maminka nedívala), hřeben, zrcátko, ručník a tím pádem jsme měly 
potřebné inštrumenty pro kadeřnice. Bohunka mi zastřihla vlásky, 
abych to měla rovný (no bylo to trochu křivý, ale mně se to líbilo). 
Ještě mně dala do vlasů i mašličku. Pak jsem byla kadeřnicí já. Nic 
chytřejšího mě nenapadlo, a tak po krátké chvilce usilovného pře-
mýšlení jsem popadla nůžky a ustřihla jsem jí natáčku aj s vláskama. 
Natáčka i s vláskama spadly na zem. Bohunka popadla natáčku aj 
vlásky a utěkala dom – neplakala. No a samozřejmě i tato naše hra 
měla dohru. Přiběhla k nám Bohunčina maminka a byl oheň na střeše. 
Maminky se pohádaly a pár dní spolu nemluvily. Já a Bohunka jsme 
po 2 až 3 dnech začaly vykukovat ze vrat a zase jsme k sobě našly 
cestičku. Rovněž i naše maminky se usmířily. Já bych zase nějakej ten 
žduchanec od maminky dostala, ale tentokrát byl stařeček doma, tož 
mě maminka nemohla dožduchat. Při vzpomínce na Fanynku a naše 
vylomeniny jsme se i trochu zasmály.

Pokud můžete, smějte se taky. Smích léčí a prodlužuje život. Není 
to můj výmysl, řekl to někdo, kdo tomu moc a moc rozumí a je to prý 
taky i vědecky dokázáno.

Tož hodně úsměvných dnů Vám všem přeje

 Vlasta Vyhňáková-Černínová z Ostravyi

Odebíráte náš YouTube kanál? 
YouTube kanál Bořetický zpravodaj má nové videoreportáže: https://www.boretice.cz/videozaznamy.
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Svaz tělesně postižených  
v České republice
Svaz tělesně postižených (STP) v České republice je nestátní, ne-
ziskovou organizací s celostátní působností, jejímž základním cílem 
je všestranně podporovat a hájit specifické potřeby a zájmy svých 
členů a dalších postižených občanů.

STP Bořetice je komunitní organizace, která sdružuje členy z Bořetic, 
Brumovic, Kobylí, Němčiček a Vrbice. Toto sdružení čítá 190 členů.

Pro své členy, ale i pro ostatní občany výše jmenovaných obcí po-
řádá STP Bořetice rekondiční a tematické zájezdy. Jedná se celkem 
o 10 zájezdů za rok, a to zejména do termálních lázní v Maďarsku 
(Mošoň) a na Slovensku (Velký Meder, Dunajská Streda) a poznávací 
zájezd na Floru Olomouc. V roce 2023 byl dále pořádán zájezd na 

výstavu obrazů Alfonze Muchy v Moravském Krumlově a na zámek 
ve Vranově nad Dyjí.

Pro rok 2024 opět plánujeme rekondiční zájezdy do lázní v Maďar-
sku a na Slovensku a poznávací zájezdy na Floru Olomouc a do Čech 
pod Kosířem, kde je muzeum starobylých kočárů, zámek a zámec-
ká zahrada. Termíny konání budou jako obvykle vyhlášeny obecním 
rozhlasem.

Výroční členská schůze se bude konat 5. 4. 2024 v 15.00 hodin 
v Kulturním domě v Bořeticích.

 Františka Kolková, předsedkyněi

Jak jsem dostal dar
Na tento ples jsem se fakt těšil, je v mé rodné obci, kde mám hodně 
přátel, kamarádů, rodiny a cítím se tam doma. V našem sále jsem 
už zvučil snad všechno, schůze, plesy, dechovku, cimbálky, bigbíty 
a i Molavcovou a Suchého s celým divadlem. Dnes to tedy bude 
Sokolka. Ten sál mám rád, ale i v něm je zakleto něco, co zvukaři 
nemají rádi. Nejenom odrazy zvuku a jejich násobení, nejenom tichý 
děs zvukařův. Aby toho nebylo málo, jsou zde v tisících rozesety stří-
pečky ze zrcadla Zimní královny, které rozbíjí zvuk plynoucí k našich 
uším. Způsobují mě i mým kolegům nálady, které nám berou smích 
ze tváří a působí vrásky na čelech.

No nešť, já si náladu sebrat nenechám. Je to tím, že se potkávám 
s úsměvem Stanikovým, zářícími kukadly jeho Zdeničky, vtípky Oli-
novými a s mnoha upřímnými stisky rukou mých přátel a rodáků. 
Mám radost, že dnes můžu být s nimi a každý krátký rozhovor je 
velmi milým a příjemným okamžikem, který mi nalévá optimizmus 
do žil. Každý se sem přišel pobavit, zatančit si a zažít příjemné chvíle 
na něž bude moci vzpomínat. I „zasedání vlády Republiky Kravihor-
ské“ je vedeno v duchu, jaký máme rádi. I právo milosti udělené 
prezidentovi, je vedeno duchem kamarádství a přátelství a nutí nás 
k úsměvům a i ke smíchu.

Kapela hraje jednu skladbu za druhou. Dnes jsem si vzal moje 
oblíbené Auditechniky pro partu zpěváků. Byl to dobrý nápad, po-
stupně nastavuji eqvalizéry, šudlám se s kompresními poměry, ani 
panorámu nenechám zahálet. Tu a tam stisknu na setinku vteřiny 
central mjůt, jo se zvukem je to mnohem lepší než nasucho. Ale 
máte pravdu k dokonalosti má ten zvuk hodně daleko, sál mi dává 
zabrat a není sám. V duchu ničemnosti se k němu přidávají i odrazy. 
Trubka zaduje a zvuk se tu odrazí ode stěn a vydá se ke skleničce 
starostově, od ní pak pročísne vzduch až ke světlům u stropu. Nej-
horší jsou ale rozeseté střípečky ze zrcadla Zimní královny, jsou ostré 
jako žiletky a řežou zvuk a zarývají se do našich srdcích a studí na 
duši. Nenechávají nic na pokoji a mě opravdu dráždí. Nemám je rád 
a nemám rád chaoz, který rozsévají vůkol. Co dělat, zvučím, co má 
rád, v místě které mám rád. Přírodní zákony jsou víc, než zvládnu já 
i moje aparatura. Líp to už nejde, snad jenom zázrakem.

Na jižní Moravě milujeme zpěv, jako nic jiného. Zpíváme ne ústy, 
ale srdcem a duší, zpíváme o lásce, o vínu, kamarádství. Kapelník 
to ví, a tak chtěl udělat mým milým radost, zazpíváme si společ-
ně o víně. Všichni v sále stojí vedle sebe, ruce kolem ramen, trub-
ka zazní a kapela hraje jenom úsporně a něžně, přidají se zpěváci 
a celý sál pěje. Mizí odrazy a zvuk se mění. V tu chvíli se stal zázrak, 
střípečky ze zrcadla Zimní královny zmizely. Nezní kapela a zpěváci 
a mí přátelé v sále – teď tu zní chór. Možná mi nebudete věřit, ale 
v té chvilce se vše spojilo do jednoty našich srdcí, Zimní královna 
nad námi ztratila moc. Tryská z nás láska našich předků a našich 
přátel. Tryská z nás milující obec, v níž jsme vyrůstali. V té chvíli 
nezpíváme ústy, to zní naše duše, ta, jenž miluje kamarády, práci na 
vinicích i ve sklepích. Je to hlas znějící do presúzú: „Volal's?“ a vrací 
se mu s úsměvem: „Kopal's?“ To zní přípitky a objetí našich lásek, 
pošťuchování našich kamarádů. Jsem vetchý již zvukař s postavou 
zvící slůněte, ale za mnou je moje babička s dědečkem a Světlanka 
a Vratik, s nímž jsme lumpačili v opičích skalkách a kouřívali v su-
chém turkynisku. Jsou tu se mnou všichni, které mám rád a potkám 
je až v nebi. Také se držíme kolem ramen, jako když jsme se potkávali 
v dědečkově sklípku a popíjeli jeho portugálek.

To jsou chvíle, kvůli kterým to dělám. Nestává se to často, ale když 
se to stane, dělá mě to šťastným. Nezní kapela a zpěváci a lidi v sále 
– je to chór. Plný zvuk bez chybičky, otevírám pomyslnou omniovku 
a nabírám si na horší časy. Dostal jsem od mých rodáků, rodiny, ka-
marádů i přátel ten největší dar, který může zvukař dostat – krásný 
zvuk, plynoucí a v tu chvíli nezanikající. A jako ten nejlepší dar není 
jenom pro mě, je pro všechny zúčastněné, je to dar, co si odneseme 
do svých domovů a uzavřeme si jej do srdcí a duší.

Až se příště potkáme, nemusíme nic říkat, jsme společně obdaro-
vaní sami sebou. Usmějeme se na sebe, podáme si ruku – přátelský 
stisk řekne vše sám.

Tak vám děkuji moji rodáci, přátelé, kamarádi i rodino. Ten dar si 
ponesu vždy v srdci, stejně jako vás všechny.

 Krásné plesy vám přeje Metoděj Skřeček, mistr zvukui
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Vyvádění aprílem
První dubnový den je od nepaměti datem, v němž se člověk může 
stát terčem vtipů a žertíků všeho druhu a pro mnohé je vítanou pří-
ležitostí, aby si ze svých bližních tropili „šašky“. Proto je nutné tento 
celý den být ve střehu a nenaletět. V dnešní době se tato tradice 
„vyvádění aprílem“ již tolik neudržuje. Jen děti školou povinné si na 
něj ještě vzpomenou. Dnes se tato tradice přesunula do redakcí 
novin, které v tento den vydávají zaručené a neuvěřitelné zprávy 
aprílového charakteru.

První písemná zmínka o vyvádění aprílem v českých zemích se 
datuje rokem 1690 a pochází od Bartoloměje Christelliho z Prahy. 
Tradiční aprílové žertování mělo tehdy základ v tom, že se lidé po-
sílali (koupit nebo vypůjčit) pro něco nesmyslného, například pro 
kachní mléko, bleší jazyky, vtipné semínko, komáří sádlo, zaječí peří… 
Dlouho se pak v vyprávělo o tom, jak někdo naletěl. Badatelé se do-
mnívají že tradice tohoto svátku začala po reformě kalendáře, kterou 
nařídil Julius Caesar v roce 46 před Kristem. Tehdy kolem 23. března 

začínaly svátky rovnodennosti, které vrcholily právě Novým rokem – 
tedy prvním dubnem (tehdy aprílem a pro některé národy je to název 
ještě dnes), kdy se lidé veselili a dávali si dárky. Tato tradice se za-
chovala až do konce 16. století, kdy francouzský král Karel IX. rozhodl 
přeložit Nový rok na 1. leden. Jiná teorie spojuje první dubnový den 
se zemědělstvím a poukazuje na latinské pojmenování tohoto měsíce 
aperio – to je otevírati. V dubnu (u nás byl pojmenován podle začát-
ku rašení dubů) se s příchodem jara otevírá nový zemědělský rok, 
což byl v té době silný motiv k bujarému veselí. Podle křesťanského 
výkladu souvisí tento den se samovraždou Jidáše, který zradil Krista 
a nesmí se tento den údajně věřit všemu, co se řekne nebo stane. 
Někteří však toto vysvětlení považují za značně násilné a aprílové 
žerty vysvětlují jako odraz proměnlivého počasí v tomto měsíci. Tak 
pozor celý den, ať vás někdo nevyvede aprílem.

 Václav Petráseki

Připomínky k loňskému číslu 
Bořetických listů
V loňském druhém čísle Bořetických listů jsou uvedeny některé údaje 
nesprávně:

V článku pro dětské čtenáře je uvedeno: „Bořetice byly v minulos-
ti rybníkářskou velmocí. Dokonce se o rybnících píše jako o jezeru 
Bořeckém“.

Ne. Před vypuštěním rybníků a jezer v povodí dnešní Trkmanky 
(Svodnice – svedla vodu z celé soustavy rybníků a jezer) bylo u nás 
skutečně jezero, ale Kůdelka, které končilo na Kamenné hrázi, která 
byla na hranici k.ú. V. Pavlovic a bylo jedním z nejmenších a v zá-
znamech o rybnikářství jsem našel, že bylo osazováno 3 000 ks 
plodu (malých rybek) „jen když bylo plodu dost“. Druhým rybníkem 
byl Panský rybník. Jeho hráz byla nezpevněna a byla nasypána asi 
v dnešní silnici do Němčiček. Začínala asi v půlce svahu pode dvo-
rem a končila někde nad dnešními stavebninami. Dříve narození 
si jistě pamatují, že tam za silnicí, kde jsou dnešní domy a kde 
začínal Panský rybník, byl hluboký příkop a začátek hráze začínal 
někde v půlce kopce a končil v trati Zajezerské. Tato hráz nebyla 
proti vodě chráněna dřevem nebo kameny (od toho se té naší nad 
jezerem Kůdelka říkalo Kamenná). Toto opatření ten panský rybník 

neměl, ale protože byl mělký byl u hráze chráněn proti vlnám jen 
palachem. V záznamech o panském statku jsem našel, že rybník byl 
mělký, ryby v něm ochotno rostly, ale když přišla tuhá zima, tak ryby 
v něm vystávaly a proto se rybník osazoval jen „na jedno teplo“. Na 
podzim se rybník vylovil a ryby se daly do „Haltýřů s hlubší vodou 
(kuchyňský rybník), který byl pod dnešní vinařskou tratí Haltýřky, 
ale určitě se dala hráz Panského rybníka pěšky přejít, ale kdo se 
chtěl povozem dostat ke sklepům a nejlepším vinohradům za vodou 
musel to objet daleko ke kamenné hrázi a přes most pod touto hrá-
zí. V tomto místě byl pod touto hrází i mlýn a olejna. Jednou jsem 
s naším nejlepším archeologem profesorem Ungrem hledal v tomto 
prostoru, ale po mlýně a olejně žádná památka. Jen na náspu dráhy 
byly zbytky kamenů. Při nedostatku stavebního materiálu v našem 
kraji, byl tento kámen z návodní strany hráze zřejmě použit na 
stavbu domů a kostela.

Autorka tohoto článku čerpala zřejmě z propagačního materiálu, 
který vydal starosta Surman. 

 Václav Petráseki

Přijďte na Pubkvíz!
Znáte země, které leží na rovníku nebo ty, co sousedí s Čínou? Se-
tkali jste se s názvy jako glykemie nebo angina pectoris? Poznáte 
čumák kapybary nebo vás třeba zajímá, kolik stran mají všechny 
díly Haryho Pottera? "Ásany" vás mohou inspirovat k protažení ne-
jen těla, ale i mozkových závitů s přáteli u zlatého moku v místní 

hospodě U Linhů. Zde se co 14 dní můžete zúčastnit přátelského 
vědomostně-zábavní soutěže Pubkvíz (přihlašování probíhá na ve-
řejných stránkách Facebooku – Pubkvíz U Linhů). V případě, že 
máte v hlavě zajímavé otázky, širší spektrum zájmu a touhu při-
dat se na druhou stranu (být spolumoderátorem), napište mi na  
semrovamonika@seznam.cz. Parťák se bude hodit!



20 číslo 1BOŘETICKÉ LISTY Březen 2024

Deskohraní v Bořeticích již posedmé

První mistrovství v Osadnících se poprvé uskutečnil v Bořeticích za-
čátkem jara roku 2016. Letos v lednu se zde odehrál již sedmý ročník 
turnaje v jedné z nejpopulárnějších deskových her. 

Do kulturního domu se v jednom sobotním odpoledni sjela čtyři-
cítka hráčů, kteří zasedli po rozlosování k herním stolům a ve čtyřech 
herních kolech bojovali o celkové vítězství. 

„Osadníci z Katanu,“ to je moderní společenská hra, která se 
poprvé na trhu objevila v roce 1995. Její autor Němec Klaus Teuber 
zemřel v loňském roce ve věku 70 let. Původní profesí byl zubní 
technik, ale právě autorství strategického osidlování ostrova Katan 
jej proslavilo natolik, že se deskovým hrám začal věnovat kariér-
ně. Deskovka Osadníci z Katanu, inspirovaná historií vikingských 
osadníků na Islandu, se stala jednou z nejúspěšnějších her. Po 
celém světě se prodalo přes 40 milionů kopií, s překladem do více 
než 30 jazyků. Od prvního vydání hry vzniklo mnoho variant a za-
jímavých rozšíření. Hru lze také hrát celosvětově na různých online 
platformách. 

Na herním plánu složeném z 19 šestiúhelníkových polí (hexů) do 
jednoho velkého šestiúhelníku, osadníci postupně osidlují tento os-
trov. Staví cesty a vesnice, obchodují, soupeří, než se jeden z nich 
stane vítězem. V základní hře se jedná o dosažení 10 bodů.

Sedmý ročník turnaje se stal v Bořeticích příjemným posezením pro 
fanoušky této hry, napříč různými generacemi. Sešly se zde stálice tur-
naje, ale i nové tváře. Mezi ně patřil i vítěz turnaje Marek Pazderka, který 
odvezl tentokrát trofej do Čejkovic. Patří mu velká gratulace, stejně jako 
poděkování všem zúčastněným soutěžícím. Je fajn, že dokáží věnovat 
celé odpoledne záležitosti jakou je desková hra. Ale na druhou stranu, 
když nezmíním z mého pohledu dobrou zábavu, je přínos deskových her 
určitě nesporný. Během hry dochází k procvičování postřehu, soustře-
dění, kombinační schopnosti, logické úvaze, ale také i k projevu lidské 
povahy. Takže nevidím důvod proč deskové hry prostě nehrát. Věřím, 
že se turnaj všem líbil, že si ho všichni hráči náležitě užili a těším se na 
setkání při „deskovkách,“ třeba v Bořeticích při dalším ročníku Osadníků. 

Vítězové turnaje
1. Marek Pazderka (Čejkovice)
2. Jozef Leškovský (Olomouc)
3. Michal Huslík (Bořetice)
4. Martina Krčková (Starovičky) 
5. Petr Nedůchal (Svatobořice-Mistřín) 

 Jiří Huslíki

Hráči z deskohraní, foto J. Huslík
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Děti a tradice 
Koncem února jste mohli kolem „školky“ potkat princezny, krokodýla, 
různé hrdiny, piráty, ale dokonce i kosmonauta. Na obou budovách 
se konal tradiční karneval a nechyběl ani průvod masek, tancování, 
hry s balónky, bublinami nebo padákem, občerstvení (které si děti 
samy upekly) a také pohřbívání basy. Děti i paní učitelky si karneval 
moc užily, a tím se tak trochu loučily se zimou, ale ještě ji nechaly 
chvíli kralovat.

Naše mateřská škola se pomalu začala převlékat do jarních barev. 
Pohádkovým měsícem březnem jsme se už pomaloučku dostali 
k očekávanému probouzení jara. S pomocí rodičů a prarodičů dětí 
jsme vyuklízeli okolí „školky“ a naše oblíbené místo her – Rasovnu. 
Společně jsme nazdobili prostory před mateřskými školami. Z oken 
MŠ se ozývaly velikonoční říkanky, koledy, děti si pletly žíly, zdobily 
vajíčka a pekly Jidáše. 

A tak zimo, ahooooooj. Sejdeme se, až nastane tvůj čas, protože, 
jaro letí, jaro letí, má zelená křidélka, šatečky má z konvalinek za 
kloboučkem motýlka…

 Pěkné jaro z Mateřské školy Bořetice přejí všichnii

Jak vidí svět kolem  
sebe naše děti?
Co se líbilo dětem nejvíce na karnevalu…?
•  občerstvení – tyčinky, kolečka;
•  tancování, židličkovaná, hry s balónky a bublinami;
•  Elsa šaty, Anna šaty;
•  jak jsem byla za berušku, Elzu, Spidermana;
•  jak byla paní učitelka kosmonaut;
•  všechno.

Posloucháme své tělo, někdy je nám dobře a někdy ne.  Jak se cítilo 
moje tělo, když…… 
•  jsem se bouchl o postel do rtu a v Břeclavi to nedělali, tak jsme jeli do 

Brna a tam to dělali. Musel jsem pít brčkem a jíst kašovitou stravu;
•  jsem zvracel a dávali mi injekci, to mě bolelo;
•  jsem jel na kole, ale neuměl jsem to a tělo se mi hýbalo a měl jsem 

z toho strach;
•  jsem si skřípla ruku ve dveřích a jela jsem do nemocnice. Ono 

(prst) se to houpalo a sešili mě to a moc to bolelo;
•  jel jsem na kole a spadl jsem, tak mě to bolelo;
•  na mě někdo bafl, tak jsem se lekla;
•  jsem se jednou vzbudil a bolelo mě břicho;
•  jsem měla pět roků a tahala jsem Sáru, strhala jsem si pupek, a to 

dost bolelo;
•  jsem krájel bramboru a řízl jsem se a měl jsem tam nějaký dřevěný 

a teta Klárka mně to ošetřila;
•  brečel jsem, když jsem jel na kole z kopce a spadl jsem a bouchl 

se do čela a museli mi to zašívat;
•  jednou, když jsem se vzbudil, bolelo mě břicho a hlava.

•  bolelo mě moc, když jsem se sestrou byla na záchodě a ona 
zabouchla dveře a přibouchla mi tam prst. Taťka mi to ošetřil, dal 
mi tam nějakou „vázu“ a už to bylo dobrý;

Cítím se dobře, když…….
•  si s tátou hraju, můžu si hrát s Beníkem;
•  si s Mikýskem kopu;
•  jsme jeli na lyžování, na dovolenou;
•  se mi kýve zub;
•  už umím jezdit na kole bez koleček;
•  byl jsem radostnej, když jsme měli novou ledničku a z té krabice 

mám domeček, kde si hraju;
•  jsme s taťkou pojmenovali lyže nálepka a černej.

Necítím se dobře/Jsem smutný, když…
•  mě někdo bouchne;
•  byl jsem smutný, když jsem chtěl jít k Oliverkovi a nemohl jsem, 

protože zvracel.

K čemu nám slouží zrak, sluch, čich, chuť, hmat?
•  abychom všechno věděli;
•  abychom to viděli, kam to házíme (písek);
•  abychom si hráli v písku;
•  abychom mohli hladit;
•  na chytání;
•  na dívání, na čichání, na chutnání;
•  abychom hladili, chutnali a poslouchali;
•  k naslouchání;
•   k hladění;
•  abychom viděli, ochutnávali, slyšeli a pohladili;
•  ke koukání, papání, abychom nebyli zlobiví a hluchaví.

ŠKOLA VOLÁ!

Přehlídka masek v naší školce
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1. třída
DušičkoHalloweenský den
Ve středu 1. 11. 2023 si děti z 1. třídy povídaly o svátku Halloween 
a o našich českých Dušičkách. Děti plnily různé úkoly, udělaly pokus 
s octem a sodou, vyrobily pěkné lucerny a netopýry. 

Na podzim se prvňáčci učili netradičně. K výuce využili kaštany, 
kterých bylo opravdu hodně. Četli, počítali, skládali čísla a písmena. 
Vyzkoušeli chodit po kaštanech a na závěr si každý žák pár kaštánků 
namaloval.

Předávání slabikáře
Ve čtvrtek 16. 11. 2023 došlo ve školním prostředí k velkému vzrušení, 
kdy naši prvňáčci slavili významný okamžik – obdrželi své první slabikáře. 
Tento den se stal zvláštním díky iniciativě páťáků, kteří pro naše nej-

mladší studenty připravili série úkolů. Tyto aktivity nejenže povzbudily 
prvňáčky, ale také jim pomohly objevit první tajemství čtení písmen a vyt-
váření slov. Bylo to působivé setkání mezi staršími a mladšími žáky, které 
zdůraznilo důležitost vzájemné podpory a učení se od sebe navzájem.
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2. třída
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3. třída
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4. třída

Informatika ve 4. třídě
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5. třída
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Florbalový turnaj v Kobylí 

V pátek 24. 11. 2023 se v Kobylí odehrál přátelský florbalový tur-
naj. Hráli proti sobě žáci ze škol Kobylí, Brumovic, Vrbice a Boře-
tic. Hráči vytvořili napínavé a vzrušující momenty na hřišti, přičemž 
každý tým se snažil předvést své nejlepší výkony. Naši vybraní žáci  
z 4. a 5. třídy se po boji na hřišti mohou pyšnit 3. místem. V základní 
skupině i přes skvělé úsilí porazili pouze Vrbici 0 : 6. S Brumovice-

mi naši žáci prohráli 4 : 1 a s Kobylím těsně 3 : 2. I přes porážky 
byl výkon našich chlapců obdivuhodný, a ukázal, že mají potenciál 
vyvíjet se a zlepšovat se. V boji o 3. místo naši žáci porazili Vrbici  
7 : 2. Tento turnaj nebyl pouze o výsledcích, ale také o fair play, 
spolupráci a radosti ze hry. Chlapci si odnesli nejen cennou medaili, 
ale i spoustu zážitků a sportovního ducha, který je neocenitelný. 

Novoroční turnaj  
v přeskoku přes 
švihadlo
Ve středu 3. 1. se konal školní novoroční turnaj v přeskoku přes 
švihadlo. Z každé třídy byli vybráni 3 zástupci, kteří reprezentovali 
svoji třídu. Zvítězil ten, kdo přeskočil nejvíce přeskoků za 1 minutu. 
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Vyrábění adventních věnců

Maškarní karneval

Zima u nás ve družině
Zimní období v naší družině bylo plné vánočních příprav. Navštívil 
nás Mikuláš se zlobivými čertíky a krásnými andílky, a i když pár 
z nás našlo svoje jméno v knize hříchů, v pytli nikdo z nás neskončil. 
Také jsme vytvářeli krásné adventní věnce. Společně jsme si napekli 
a ozdobili výborné perníčky – dalo nám zabrat nesníst je všechny 
najednou! Vánoční besídka měla také velký úspěch, Ježíšek nám tu 
dokonce nechal spoustu dárečků a nových her. Po Vánocích proběhla 
v I. oddělení družiny anketa: Co jste jedli ke štědrovečerní večeři? 
Vítězem byl, pořád u nás tradiční, kapr.

V novém roce jsme si užili tradiční maškarní karneval. Nikdo 
s maskami nezahálel a vyhodnocení těch nejpovedenějších byl po-
tom opravdový oříšek, proto dostali všichni odměnu za nádherné 
kostýmy a masky. Občerstvení na „maškaráku“ bylo opravdu bohaté, 
za což moc děkujeme rodičům. 

Teď už jsou pochmurné zimní dny za námi a s přicházejícím jarem 
se začínáme těšit na oslavy Velikonoc, a hlavně na to, až budeme 
moci zase pořádně skotačit na sluníčku na hřišti, v parcích a na 
procházkách. 

Výsledky ankety
Ptali jsme se dětí z 1. a 2. třídy (celkem 21 dětí): Co jste jedli ke 
štědrovečerní večeři?
A tady jsou odpovědi:

Kapr 7

Losos 6

Rybí filé/rybí prsty 4

Maso 4

 Kolektiv vychovatelek ŠDi
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SOCIÁLNÍ OKÉNKO

Domácí hospic Girasole

Až 80 % obyvatel České republiky si podle průzkumů přeje strávit 
poslední chvíle života doma se svými blízkými. Přesto se tak neděje. 
Ale proč, když se dříve lidé doma běžně narodili i umírali? 

Zdravotnickým oborem, který se zabývá právě terminálním stadi-
em života a umíráním je tzv. Paliativní medicína. Jedná se o zdravot-
nickou péči o člověka v závěrečném stadiu života a snahu ulevit 
mu od potíží, které nemoc či odcházení doprovází. Pro ty, kteří se 
rozhodli umožnit svým takto nemocným nejbližším strávit závěr 
života doma mezi svými blízkými, ve známém prostředí a současně 
za vytvoření potřebných podmínek bez nutnosti dožít v nemocnici, 
může být pomocníkem služba tzv. Domácího hospice.

Jde o odbornou zdravotně-sociální službu jak pro umírajícího či 
nemocného v jakémkoli věku, tak pro členy rodiny. Se všemi aspekty 
péče v prostředí vlastního domova pomáhá tým odborníků, počínaje 
lékařem, který paliativní péči doporučí a zajistí spolu se zdravotními 
sestrami, přes sociální pracovnici, která poradí s postupy a procesy 
praktickými i administrativními. Zdravotnický personál je díky službě 
Domácího hospice přítomen kdykoli je potřeba, lékaři vedou léčbu 
bolesti i dalších symptomů, které provázejí nevyléčitelná onemocnění 
a rodina tak získává potřebnou pomoc, ale i prostor pro realizaci 
přání a řešení důležitých otázek. Mezi podpůrné služby Domácího 
hospice patři i péče psychosociálního pracovníka a duchovního.

Služba domácího hospice je vhodná, když:
•  U pacienta byly již vyčerpány a ukončeny možnosti léčby (mezi 

one mocnění, která obvykle vyžadují paliativní péči patří např.: 
nádorová onemocnění, roztroušená skleróza, Parkinsonova 
nemoc, demence, ALS, konečná stadia chronických orgánových 
onemocnění, pacienti po úrazech a mozkových příhodách a další...).

•  V rodině je někdo schopen zajistit nepřetržitou přítomnost 
u nemocného.

Je dobré vědět, že: 
•  Do péče domácího hospice předává ošetřující či praktický lékař na 

základě doporučení.
•  Naši lékaři vedou léčbu bolesti a dalších symptomů, které provázejí 

nevyléčitelná onemocnění. 
•  Zdravotní sestry navštěvují nemocného, probíhá každodenní kon-

zultace zdravotního stavu.
•  Klientům Domácího hospice zajišťujeme telefonickou pohotovost 

pro akutní stavy 24 hodin 7 dní v týdnu (zavoláte a my vám po-
radíme a přijedeme).

•  Naše sestry vás zaškolí a naučí, jak o nemocného pečovat 
(podávání léků, polohování, ošetřování, využití pomůcek atd.). 
Našim pacientům také zajišťujeme a půjčujeme zdravotní pomůcky.

•  Nabízíme bezplatné poradenství a pomoc sociálního pracovníka 
při administraci příspěvků apod. 

•  Pokud je rodina věřící, je součástí provázení i návštěva duchovního. 
•  Pečujícím a rodině poskytujeme podporu psychologa a dalších 

poradců, a to i po úmrtí pacienta.

Kontakt:
GIRASOLE, sdružení pro pomoc a rozvoj, z. s. Hospic/poradna — 
Hybešova 5, Hustopeče (budova polikliniky), +420 775 099 953 
hospic@girasole.cz, více na www.girasole.cz.

Tento článek pro Vás připravil spolek Girasole, z.s. v rámci osvěty 
o dostupnosti zdravotně-sociální péče v JmK.
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Pečujete doma o blízkého člověka? 
Diakonie BETLÉM vám nabízí pomoc
Možná v domácím prostředí pečujete o blízkého člověka, který se 
již sám o sebe postarat nezvládá ať už kvůli nemoci, stáří nebo 
v důsledku úrazu. Tato situace není pro nikoho ze zúčastněných 
lehká a přináší s sebou spoustu nového. Diakonie BETLÉM je tu 
pro vás a podává vám pomocnou ruku. 

Je přirozené, že svým nejbližším člověk touží dát to nejlepší a je 
pochopitelné, že například svým rodičům chce vrátit péči, kterou 
mu oni sami věnovali. Mnohdy se stane, že se v roli pečující osoby 
ocitnete ze dne na den a na novou situaci nejste ani v nejmenším 
připraveni. Jaké vybavení pořídit do domácnosti, aby byla pro po-
třebného člověka bezpečná? Kde sehnat invalidní vozík, bez něhož 
se imobilní člověk stěží obejde? Jak správně provádět hygienu oso-
bě, která má problém s pohyblivostí. Kde zjistit, na jaké příspěvky 
máte nárok? Tyto a další podobné otázky víří v hlavě každému, 
kdo začíná v domácím prostředí pečovat o blízkého člověka. 

Poradna pro neformálně pečující
Označení neformálně pečující se vztahuje k těm, kteří se doma 
starají o rodiče nebo jiné rodinné příslušníky závislé na pomoci 
druhého. Pokud se tedy například vaše babička již není schopná 
v důsledku stáří postarat sama o sebe a vy tuto povinnost převez-
mete, stáváte se neformálně pečujícím. Začátky nebývají snadné. 
Abyste vše zvládli co nejlépe, neváhejte se obrátit na Diakonii 
BETLÉM. V Kloboukách u Brna provozuje Poradnu pro neformálně 

pečující, jejíž služby jsou vám k dispozici zdarma a můžete je vyu
žívat opakovaně. 

Půjčovna kompenzačních pomůcek
V Kloboukách u Brna naleznete i půjčovnu kompenzačních pomů
cek. Invalidní vozíky, nájezdové rampy, chodítka, sedátka do vany 
či sprchy a další pomůcky jsou vám k dispozici k zapůjčení za ceny 
dle aktuálního ceníku. 

V případě zájmu kontaktujte pracovnice poradny a půjčovny 
v pracovní dny v době od 10 do 14 hodin.

Poradna pro pečující, Klobouky u Brna: 
732 694 748, vila@betlem.org

Půjčovna kompenzačních pomůcek, Klobouky u Brna: 
605 158 968, pujcovna@betlem.org

Projekt je realizován v rámci projektu 
CZ.03.02.01/00/22_008/0000988 Rozvoj MAS Hustopečsko 
z OPZ+

Živý betlém 
podpořil dobrou 
věc 
Vánoční příběh číslo dvě (sobota 30. prosince 2023) jsme věnovali 
obětem masakru na pražské filozofické fakultě.

Výtěžek z akce (více než 16 tis. Kč) jsme odeslali na charitativní 
účet obětem střelby a jejich rodinám. 

Víme, že sebevětší částka nemůže nahradit prázdné místo 
u štědrovečerního stolu, ale naše krásné společenství kromě peněz 
vyslalo jeden vzkaz všem pozůstalým po masakru: „Nejste v tom 
sami, MY JSME S VÁMI.“

A za to patří VŠEM – a to jak na jevišti, tak i v hledišti – MOC 
VELKÝ DÍK. 

 Principál Staňa Petráseki
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Bůh nemá v tomto světě jiné ruce 
než tvoje 
Během 2. světové války byla během náletů doslova smetena jedna 
malá vesnička. Mezi „obětmi“ byl i farní kostel. Socha Krista ve-
dle kostela přišla o ruce i nohy. Po válce se lidé rozhodli, že kostel 
opraví, dohodli se ale, že sochu opravovat nebudou. Na patu kříže 
pak pověsili tabulku, na které stojí:
„Už nemám ruce ani nohy.
Od nynějška buďte vy
mýma rukama i nohama
a přinášejte úlevu a uzdravení
zraněnému světu.“

My máme být jeho rukama a nohama v dnešním světě. Spoléhá 
na nás a posiluje nás naší vzájemnou podporou na cestě zkoušek 
a bolestí, které nevyhnutelně přicházejí do našich životů – ztráta 
někoho drahého, opuštěnost, nemoc, nezaměstnanost.

Když k druhým, kteří jsou v takových situacích, přicházíme 
a pomáháme jim, v takových okamžicích je naše pomoc téměř 
hmatatelným zpřítomněním starostlivého a pečujícího Boha. 

Lidé nosí na krku křížek. Pro některé to znamená vyznání víry. 
Pro jiné je to spíše módní záležitost. Jakou úlohu by měl plnit 
kříž, který nosíme na krku? Na tuto otázku odpověděl největší 
fotbalista Pelé. Novináři mu položili otázku: „Procestoval jste celý 
svět, viděl jste mnoho zajímavého, ale také smutného. Existuje 
podle vás nějaká naděje do budoucnosti pro tento svět?“ On 
odpověděl: „Jestli má něco zachránit tento svět, tak je to láska.“ 
Přitom ukázal na zlatý křížek, který nosil na své hrudi. Je to lás-
ka, která má jméno Ježíš. Křížek na krku má symbolizovat to, že 
hlavním povoláním pro toho, kdo ho nosí, je láska, která se dává 
druhým. 

Ježíš nám v evangelijním příběhu o posledním soudu dává odpověď 
na to, podle čeho nás bude Bůh soudit: „ Byl jsem hladový, dali jste 
mi najíst, byl jsem nemocný, navštívil jste mě, byl jsem nahý, oblékli 
jste mě….Cokoliv jste udělali pro jednoho z mých bližních, udělali 
jste pro mě samotného.“  

 Požehnané Velikonoce vám přeje o. Tomáš Cahai

Velikonoční bohoslužby ve 
farnostech Kobylí, Bořetice a Vrbice 
28. 3. Zelený čtvrtek – Kobylí v 18.00 – mše sv., společná modlitba 
v Getsemanské zahradě
29. 3. Velký pátek – 9.00–12.00 – kostel otevřen k tiché modlitbě
15.00 Vrbice – křížová cesta ve Farské zahradě
Vrbice v 16.00 – Velkopáteční obřady
30. 3. Bílá sobota – 9.00–15.00 – kostel otevřen k modlitbě 
u Božího hrobu
Bořetice v 19.00 – Velikonoční vigilie, agape
31. 3. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně – Kobylí v 8.00, Bořetice v 9.30, 
Vrbice v 11.00. Při mši svaté se budou žehnat velikonoční pokrmy. 
1. 4. Pondělí velikonoční – Kobylí v 8.00, Bořetice v 9.30

Zveme Vás…
24. 3. v 15.00 – Křížová cesta mezi vinohrady z Kobylí na Vrbici za 
mír ve světě (začátek v kostele sv. Jiří)
5. 5. v 15.00 – Prosba za letošní úrodu 
8. 5. – Pěší pouť do Žarošic (odchod v 8 hodin od fary z Kobylí)
12. 5. v 11.00 – Slavnost prvního svatého přijímání
27. 7. v 9.00–12.00 –  Duchovní obnova vedená P. Karlem Satoriou 
28. 7. v 10.00 – Poutní mše ke sv. Anně, hlavní celebrant P. Karel 
Satoria, od 15.00 – Slavnostní požehnání a Te Deum

DUCHOVNÍ OKÉNKO

Společenský ples našich farností, foto J. Michna
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Marie Michalová – věčný úsměv 
v našich srdcích  
V neděli 3. března 2024 odešla ke svému nebeskému Otci paní Marie 
Michalová.

Maruščina přirozená víra v Boha a láska k lidem ji směřovaly 
celý život k plnému životu ve společenství. Ať bychom se zep-
tali v rodině, v zaměstnání, principála a divadelního ansámb-
lu Drcloňů, kde byla nepostradatelnou nápovědou, na obci, kde 
působila několik volebních období, vedení školy, kde léta po práci 
zpracovávala účetnictví, ve všech třech našich farnostech, pro 
které neúnavně pracovala celý život, všech, co ji blíže znali, každý 
by na ni vzpomínal po svém. Ale myslím, že by všichni souhlasili 
s tím, že Maruška byla jeden z těch lidí, které jsou veliké osobno-
sti, které dokáží zvládnout velké věci, umí druhé oslovit, nadch-

nout, potěšit, a to vše nenápadně, bez pompéznosti, s laskavou 
přirozeností, tiše.

Krásnou inspirací jsou i její nejbližší. Ti v ní svou podporou v těžké 
nemoci, modlitbami, vírou ve zmrtvýchvstalého Krista, stále udržovali 
jistotu, že věčný život je plný radosti a štěstí.

Marie, děkujeme ti za tvůj život tady na zemi. Za všechny okamžiky, 
kdy jsi se rozhodla pro Boha a důvěřovala v Jeho milo srdenství. Ať 
je tvůj život v nebeském království, kde se právě díváš do krás tváře 
Otce, a víš, co je tvým dalším posláním, stejně radostný. 

Bohu díky.

 Farníci z Bořetici

Postní almužna 2024 podpoří vybudování 
šatníku pro potřebné v našem okolí  
Co je to postní almužna?
Je to nástroj, jak si dobrovolně odepřít nějaký požitek – sladkost, 
kávu nebo cigaretu, přičemž ušetřené peníze pomohou člověku či 
rodině v nouzi. 

A takové centrum s názvem S nadějí – Cum Spe pro lidi v horší 
životní situaci se právě v sobotu 9. března 2024 otevřelo i za účasti 
našeho místostarosty v Dubňanech.

Pro fungování šatníku a komunitního centra pro mládež z okolí 
však potřebují získat finanční prostředky na provoz (nájem, energie). 

Pomůžeme jim našimi dary? Odepřeme si nějakou dobrotu 
a ušetřené peníze vložíme do „postničky“, tj. postní pokladničky? 
Postničku si můžete vyzvednout v našem kostele.
Děkujeme za každý dar, který pomůže organizaci, která už delší dobu 
pomáhá i v Bořeticích!

Nová pastorační rada, foto J. Michna

Informace o farnostech Bořetice, Kobylí a Vrbice na

www.bokovka.info
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NOVINKY Z KRAVIHORSKÉ KRAJINKY

Ples Republiky Kraví hora je za námi 
10. února proběhl už 20. reprezentační ples Republiky Kraví hora 
(RKH) za doprovodu DH Sokolka ze Šakvic. Co se týče organizace 
a scénáře, tak si troufám tvrdit, že to byl jeden z nejlepších plesů 
za poslední roky. Bohatá a pestrá tombola, kde vyhrál skoro každý 
a za kterou patří poděkování všem, kteří se na ní podíleli. Ale zase 
tu máme to nepříjemné „ALE!

Bohužel malá účast hlavně místních jak občanů, tak vinařů. Přitom 
stále slyšíme, že se u nás nic neděje a když se děje, tak sedí doma. 
Účast asi 100 návštěvníků, z toho víc jak třetina přespolních, hovoří 
za vše a není k tomu třeba žádný komentář. Tak jako vždy patří 
k plesu zasedání vlády, které řídil a moderoval nově zvolený kancléř 
prezidenta Honza Hempl a zvládl to brilantně, za což byl odměněn 
dlouhotrvajícím potleskem. Proběhlo jmenování nových členů vlády 
Staně Petráska a Cyrdy Varadínka, kteří mají v gesci KOI (kravihorská 
ochutnávací inspekce) a potom nastal zlomový okamžik. Po dlouhých 
23 letech se poprvé v historii dostala do vlády žena – slečna Zuz-
ka Bukovská, známá to propagátorka naturálních vín, pracovitá 
a obětavá mladá žena, která bude určitě ozdobou celé vlády.

Dále proběhlo jmenování nového honorárního konzula pro město 
Brno. Tuto významnou funkci bude zastávat Jan Pištěkák, který nah-
radí zesnulého Bohumila Krále. Dalším zajímavým bodem byl návrh 

na udělování milostí prezidenta a demisi dvou nejdéle ministrů Poldy 
Kalouska a Miloše Vale, kteří přešli k senátorům. Sloužili republice 
dlouhých 21 let, za což jim patří velké poděkování.

Ještě mi dovolte malé ohlédnutí za uplynulý rok 2023. Podaři-
lo se nám dokončit rekonstrukci sídla vlády za téměř 600 000 Kč, 
konečně jsme dali do pořádku veřejné WC. Toto se táhlo od roku 
2006 a museli jsme obejít znovu jak stavební úřad, katastrální úřad, 
tak finanční správu. Jako by toho nebylo málo, tak jsme museli vy-
koupit pozemek od ZD Bořetice, na kterém WC stálo, pozor – 10 m2 

za 24 000 Kč. Přitom veřejné WC nejsou pouze pro republiku, slouží 
široké veřejnosti. Nicméně vše jsme zvládli. Dále jsme pořídili 10 setů 
(stoly s lavičkami) za 250 000 Kč, které se rozmístí po celém areálu 
RKH. Když to shrneme, tak vše, co během roku vyděláme, tak hned 
investujeme zpět do RKH. A na závěr bych chtěl vyzvednout a ocenit 
práci našich nových členů vlády, mladých vinařů, kteří dělají nejenom 
skvělá vína a aktivně se zapojují do práce pro RKH. Věřím, že jim ta 
chuť a elán vydrží co nejdéle. A na úplný závěr mi dovolte popřát 
všem čtenářům Bořetických listů hodně zdraví, štěstí a spokojenosti 
v roce 2024 jak za sebe, tak za Republiku Kraví hora.

 S pozdravem prezident Republiky Kraví hora Jarda Procházka Špacíri

Žehnání mladého vína, foto J. MichnaKravihorská reprezentace na Živém Betlému,  
foto J. Michna

Reprezentační ples Kravihorské republiky,  
foto Kravihorská republika
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Před pár týdny se nejen u nás, ale skoro v celé Evropě usku-
tečnily demonstrace zemědělců. U nás to však nebylo poprvé. 

Již 23. 5. 2012 vyjeli naši zemědělci s technikou na silnice 
a blokovali provoz a žádali nejen snahu vlády o odebrání zelené 
nafty, ale i nápad zdanit tichá vína. Proto se do protestů zapo-
jila i Kravihorská republika s jedním traktorem řízeným Jirkou 
Novákem a plným vtipných transparentů. Sraz techniky byl na 
parkovišti u Rakvic a v Mikulové. Zaslal V. Petrásek, kronikář

Pekaři z Bořetic, pan Kacer, Springer, Padalík a Borkovec, zaslal  
V. Petrásek, kronikář

Centrála cestovního ruchu Brno přišla v roce 2012 s nápadem cer-
tifikace sklepních uliček. Na základě mnoha kritérií byla pro každou 

vinařskou podoblast na jihu Moravy vybrána TOP sklepní ulička: 
Nový Šaldorf, Pavlov, Bořetice a Nechory v Prušánkách. Dnes by 

Kraví horu jistě nevybrali. Vinaři a developeři staví mrakodra-
py, jako je ten na snímku. V Hliníkách je dokonce ještě o patro 
vyšší. Stavební úřad a naše stavební komise tam povolí i hrad 

s cimbuřím (viz článek v BL 1/2023). Zaslal V. Petrásek, kronikář

Foto Fr. Podeště je z prvního žehnání vína v roce 1994. Je na 
něm Jaromír Tomeček s Marií Kuchyňkovou. V letošním roce je 
to 30 let od jeho úmrtí. Tomeček jezdil s panem Michnou (mu-
zikantem a skladatelem z Vrbice a Brna) a panem Borkovcem 
(básníkem a pekařem z Bořetic a Brna) velmi často do Bořetic 
ze tehdejším starostou Petráskem, který otiskoval jejich práce 
v tehdejších Bořetických listech. Zaslal V. Petrásek, kronikář

Dožínky v Praze v roce 1974, od té doby se chodí o hodech se 
slunečnicí a turkyniskem, zaslal V. Petrásek, kronikář

Z REDAKČNÍ POŠTY



37číslo 1 BOŘETICKÉ LISTYBřezen 2024

SPORT

Znamenala snad mírná zima více fotbalu? 
Zimní čas trávili mladí fotbalisté ze sdružených družstev Kobylí/ 
/Bořetice, vyjma dorostenců, převážně v tělocvičně. Mimo pravidelné 
tréninky se fotbalový oddíl účastnil různých turnajů a přátelských 
utkání. Člověk by díky těmto aktivitám ani neřekl, že se jedná o čas 
mezi dvěma sezónami.

Fotbalová školička si mimo tréninky zaznamenala dvě herní akti-
vity. V prvním případě to bylo kobylsko-bořetické tréninkové klání 
v kobylské tělocvičně a druhá aktivita jako takzvaný „triangl“, kte-
rého se ještě zúčastnily nejmenší děti oddílů Aligators a Šitbořic.
Dobrou sportovní oddílovou akcí v roli pořadatele byly pro nás ha-
lové turnaje, které jsme pořádali ve velkopavlovické sportovní hale. 
Jednalo se o dvojici turnajů pro mladší přípravku, o dvojici turnajů 
pro starší přípravku a jeden turnaj určený pro mladší žáky. Turnajů 
se zúčastnila také některá družstva z Rakouska a Slovenska, a co 
je skvělé – na hrací ploše se vystřídalo v rámci těchto pěti turnajů, 
celkem 400 dětí. 

Výsledky zimních halových turnajů 
pořádaných oddílem Kobylí/Bořetice:

Starší přípravka U11
(14. 1. 2024) 

Mladší přípravka U9
(15. 1. 2024)

1. TJ Sokol Otaslavice 
2. FK Hovorany 
3. NŠK 1922 Bratislava 
4. Bořetice/Kobylí 
5. TJ Sokol Dolní Dunajovice 
6. FC Soběšice 
7. TJ Družstevník Sobotiště 
8. TJ Slavoj Velké Pavlovice

1. Bořetice/Kobylí 
2. FC Klosterneuburg
3. Bzenec/Vracov 
4. Abbeytown Soccer Boys
5. TJ Slavoj Velké Pavlovice 
6. TJ Sokol Pohořelice
7. SK Újezd u Brna 
8. Sokol Horní Bojanovice

Mladší žáci U13
(27. 1. 2024)

Mladší přípravka U9
(24. 2. 2024)

1. Kobylí/Bořetice 
2. TJ Sokol Novosedly 
3. Šardice/Čejkovice 
4. TJ Ajax Bezměrov – kluci 
5. FK Aditeg Vrbovec-Dyjákovičky 
6. TJ Ajax Bezměrov – holky 
7. TJ Slavoj Velké Pavlovice 
8. SV Stripfing/Weiden (disc.)

1. FC Klosterneuburg 
2. Bořetice/Kobylí 
3. FC Angern 
4. SK Rakvice 1932 
5. TJ Slavoj Velké Pavlovice 
6. TJ Družstevník Sobotiště 
7. FKM Podluží 
8. FK Hodonín

Starší přípravka U11
(25. 2. 2024)

1. TJ Slavoj Velké Pavlovice 
2. TJ Sokol Šitbořice 
3. FK Hovorany 
4. Bořetice/Kobylí 
5. FC Soběšice 
6. FKM Podluží 
7. TJ Sokol Pohořelice 
8. TJ Sokol Viničné Šumice

Obě přípravky se účastnily také turnajů v Ivančicích, Hustopečích 
a Valticích. Výsledky byly vždy příznivé a mladší přivezli hned několik 
medailí.

Mladší žáci odehráli dvě zimní ligy. V halové, která se konala ve 
Valticích, skončili naši po pěti turnajích na čtvrtém místě. Nedokázali 
sice navázat na loňskou zimu, kdy získali bronz, ale i tak si družstvo 
vedlo skvěle, kdy do finálového šestého turnaje postupovalo z první 
příčky. V malé zimní tréninkové lize, která se hrála na umělé trávě 
v Mutěnicích, si to mladší žáci rozdali s družstvy z Mutěnic, Šardic 
a Hovoran. Šlo pro nás převážně o vítězné duely.

Družstvo starších žáků se do finálové části na turnajích OFS Břec-
lav neprobojovalo, po pěti turnajích skončilo na pátém místě. Před 
vstupem do jarní sezóny kluky čeká dvojce přípravných utkání a pak 
převážně vrbecká aréna, kde odehrají většinu jarních domácích mačů.

Dorostenci hráli svou zimní ligu s výsledky: Mikulov – Kobylí/ 
/Bořetice 0:3, Kobylí/Bořetice – CHNV 2:4, Velké Pavlovice –  
Kobylí/Bořetice 1:1. Čeká je těžké jaro, kde budou bojovat o setr-
vání v krajské soutěži. Všichni věříme, že budeme úspěšnější než 
v podzimní části. 

Aktuálně se vše chystá na jarní fotbalovou sezónu. Věřím, že bude 
patřit k těm dobrým a myslím si, že v rámci klubu se na ni všichni 
dostatečně připravujeme a především těšíme. V rámci doprovod-
ných počinů našeho oddílu proběhne opět „Modrohorský turnaj“ pro 
mladší ročníky základních škol a v létě uskutečníme dětský fotbalový 
příměstský kemp. 

Dovolte, abych vás pozval na fotbal, a to na všechny tři hřiště, 
které využíváme s mládeží k domácím utkání. Přijďte se podívat jak 
na utkání mládeže, tak utkání mužů. Na závěr tu mám ještě jednu 
speciální pozvánku. V Kobylí nám proběhne 22. června velká akce 
„90 let fotbalu v Kobylí,“ na kterou se připravuje program a kde 
mimo jiné můžete vidět naše mladé fotbalové naděje v přátelských 
utkáních během jednoho dne.

Takže pro nadcházející čas nezbude, než jednoduše popřát: „Dob-
rou sezónu…“

 Jiří Huslíki

Pastva ( Z dávných dob)
Oldřich Damborský

Starý dub raší lístky
osení vyplazuje jazýčky k nebi,
jó, ještě je chladný vítr prevít,

ještě jsou slabé paprsků stisky.

Rozeštkala se mladá pěnice,
že ještě neraší zlatá pšenice,

sedím na lavičce nad Kraví horou
bubnuje srdce pravou i levou komorou.

Pulzuje pro ten malý ostrůvek
domů rozsypaných jako zrnka pepře,
jen já mám klíče od nebe, milý, Petře,

nedaleko se pase pár mandlových jalůvek.
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Termínový kalendář
2024 jaro

hřiště Bořetice hřiště Kobylí hřiště VrbiceMěsíc den

4

neděle 7.
14.15 ml. žáci (Kobylí/Bořetice – 
Charvátská N. V.)

   

16.30 muži (Bořetice – Křepice) 16.30 muži (Kobylí – Mikulov)  

sobota 13.  
15.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Krumvíř)

 

neděle 14. 10.00 přípravky (Bořetice/Kobylí – 
Šitbořice/Nikolči.)

10.00 dorost  
(Kobylí/Bořetice – Žarošice)

 

neděle 21.

   
10.00 st. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Podivín)

    13.45 muži B (Kobylí/Vrbice – Březí)

16.30 muži (Bořetice – Ivaň)
16.30 muži  
(Kobylí – Moravský Žižkov)

 

sobota 27. 16.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Dolní Dunajovice)

   

neděle 28.

9.00 Žijeme hrou  
14.00 dorost  
(Kobylí/Bořetice – St. Poddvorov)

   

16.30 muži  
(Bořetice – Charvátská N. V.)

   

5

středa 1.  
10.00 přípravky  
(Bořetice/Kobylí – Velké Němčice)

 

neděle 5.

10.00 přípravky  
(Bořetice/Kobylí – Drnholec)

   

14.15 st. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Hustopeče B)

14.15 muži B  
(Kobylí/Vrbice – Pavlov)

  17.00 muži (Kobylí – Křepice)  

sobota 11. 17.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Břeclav C)

   

neděle 12.
 

10.00 dorost  
(Kobylí/Bořetice – Podluží)

 

17.00 muži (Bořetice – Přítluky)    

neděle 19.
 

10.00 přípravky  
(Bořetice/Kobylí – Pohořelice)

10.00 st. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Ivaň/Vran.)

  17.00 muži (Kobylí – Ivaň)
14.15 muži B  
(Kobylí/Vrbice – Kostice B)

sobota 25.  
17.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Šitbořice)

 

neděle 26.

  9.00 Žijeme hrou  
14.30 dorost  
(Kobylí/Bořetice – Újezd/Křenovice)

   

17.00 muži (Bořetice – Kobylí)    

6

neděle 2.

10.00 přípravky 
 (Bořetice/Kobylí – Dol. Dunajovice)

 
10.00 st. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Nosislav)

  17.00 muži (Kobylí – Nosislav)
14.15 muži B  
(Kobylí/Vrbice – Klentnice)

sobota 8.  
17.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Podivín)

 

neděle 9.
 

10.00 dorost  
(Kobylí/Bořetice – Hroznová Lhota)

 

17.00 muži (Bořetice – Mikulov)    

pátek 14.  
17.00 ml. žáci  
(Kobylí/Bořetice – Mikulov B)

sobota 15.   9.00 muži (Kobylí – Hlohovec)  
středa 19.   9.00 Modrohorský turnaj ZŠ  
sobota 22.   9.00 akce „90 let fotbalu“

Program může být upravován, sledujte aktuální informace. www. FotbalKobyli.cz
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Mladší žáci, foto TJ Sokol Bořetice Přátelské utkání Drnholec–Bořetice,  
foto TJ Sokol Bořetice

Fotbalisté dorostu, foto TJ Sokol Bořetice Mladší přípravka, foto TJ Sokol Bořetice

Starší přípravka, foto TJ Sokol Bořetice Starší žáci, foto TJ Sokol Bořetice
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Zima v TJ Sokol – muži
Příprava mužstva na jarní část začala v půli ledna. Zpočátku se kluci 
scházeli pouze v neděli odpoledne na fotbálek do haly ve Velkých 
Pavlovicích. Od začátku února jsme již zařadili jeden trénink ven-
ku a o víkendu fotbal v hale. Nyní již kluci trénují dvakrát týdně. 
Trenérem mužstva je Libor Machek. Jak je v posledních letech pra-
vidlem, účast na trénincích není ideální. V mistrovských zápasech 
poznáme, jak jsme na tom. Přestože máme v klubu velmi šikovné 
mladé hráče (v tuto chvíli ještě dorostence), úplně se nám nedaří je 
zabudovat do mužstva. Pravděpodobně nejsou pro fotbal zapálení 
jako fotbalisti v dřívějších dobách. Dnes mají mladí různé možnosti 
a spoustu lákadel. Pokud tito mladí kluci nebudou mít do budoucna 
zájem hrát fotbal, tak to bude  pro náš tým velký problém. Na jaro 
se nám podařilo posilnit mužstvo Martinem Švestkou z Podivína 
a nyní dotahujeme přestup Igora Burace z Velkých Pavlovic. Je to 
další budoucí „kotrbál“, protože má u nás stavět dům na pozemku 
zakoupeném od obce. Dále jsou v jednání ještě dvě posily. Nechte se 
překvapit…. Myslím, že s touto skladbou týmu se výsledky v jarní čás-
ti sezony velmi zlepší. Pokud by měli hráči zájem více trénovat, mohli 
bychom pomýšlet na horní patra tabulky okresního přeboru. Tímto 
bych chtěl všechny fanoušky pozvat na jarní utkání CELTICU. Mimo 
sportovní činnost bych ještě zmínil tradiční pořádání Silvestrovského 
fotbálku a v únoru jsme pořádali tradiční dětský maškarák. Vzhledem 
k tomu, že dětí je v Bořeticích víc a víc, tak účast na karnevalu byla 
velmi hojná. Dodatečně ještě děkuji všem sponzorům, kteří nám 

přispěli do bohaté tomboly. Závěrem bych ještě zmínil, že se opět 
chystáme provést vertikutaci hřiště a v tuto chvíli řešíme, kde sehnat 
finance na opravu pergoly u budovy šaten, která je v havarijním stavu.

Přátelská utkání na jaro 2024 – muži
Drnholec – Bořetice 0:4 (hráno na UT v Hrušovanech n. Jevišovkou)
Blučina – Bořetice 8:1 (UT Žabčice )
Bořetice – Velké Bílovice 3:1 (UT Dubňany)
Bořetice – Klentnice – bude teprve sehráno

Mistrovská utkání jaro 2024 muži 
Neděle 7. 4. v 16.30  Bořetice – Křepice
Sobota 13. 4. v 16.30  Přibice – Bořetice 
Neděle 21. 4. v 16.30  Bořetice – Ivaň
Neděle 28. 4. v 16.30  Bořetice – Charvatská Nová Ves
Neděle 5. 5. v 17.00  Nosislav – Bořetice
Neděle 12. 5. v 17.00  Bořetice – Přítluky / Lednice B
Neděle 19. 5. v 17.00  Hlohovec – Bořetice  
Neděle 26. 5. v 17.00  Bořetice – Kobylí 
Neděle 2. 6. v 16.30  V. Pavlovice B/Starovičky – Bořetice 
Neděle 9. 6. v 17.00  Bořetice – Mikulov
Sobota 15. 6. v 17.00  Podivín – Bořetice

 Za TJ Sokol Bořetice Luděk Glozai

Vlasy krajiny
Oldřich Damborský

Odkvetly pampelišky
a jejich stříbrné vlasy
vzlétly do velké výšky.

Zlato blond vlasy pšenice
se pohupují na ramenou polí
do rytmu zpívá mladá pěnice.

Jdou plískanice nad akátem
a černé vlasy povětrných vran

se tváří jako jeptišky svaté.

Jen vlasy zimní hlíny jsou stejné
brunet s trochou melíru jinovatky

a dlouhé paže vinice jsou neprodejné.

Koloběh vlasů v každém období
má svůj půvab a šarm

a slunce je zlatými pentlemi přizdobí.

Něco o jaru
Oldřich Damborský

Ještěrka se vyhřívá
na kameni,
stehlík pěje

své profláknuté árie,
semafor slunce

dal jaru znamení
ať zima frčí

někam do Tramtárie.

Jedu na vlně
bezbřehého optimismu

třebaže
se ještě nevzdávají

vichry,
slzu rosy

paprsek k hebce
slíznul

a kuplet o naději
vrabci hrají....
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Taktické cvičení jSDH Bořetice na ČOV, foto M. Bank

Myslivecký ples, foto J. Michna

Fotogalerie
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Hasiči uspořádali soutěž v uzlování, foto J. Michna

Budování optické sítě v obci započalo, foto J. Michna V obci se nachází několik nových značek, foto J. Michna

Fotogalerie
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Žáci 5. třídy ve školní knihovně

Hodina matematiky v 2. třídě

Fotogalerie
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Fotogalerie

Děti, které přistoupí k prvnímu svatému přijímání, foto K. Otáhalová

Divadelní představení Strašidlo v podání Ochotníků z Morkůvek, foto K. Otáhalová
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JAK
DOSÁHNOUT
SPOKOJENOSTI
V ŽIVOTĚ?

KULTURNÍ KOMISE
OBCE BOŘETICE
ZVE NA PŘEDNÁŠKU

6 .  ČE R V N A  2 0 2 4
1 8 . 0 0
Z A S E D A C Í  M Í S T N O S T
O Ú  V  B OŘE T I C Í C H

Po přednášce bude prostor pro
vaše dotazy. Ptát se můžete také
anonymně formou lístečku.

VSTUPNÉ ZDARMA

PŘEDNÁŠÍ

MGR. MARTIN ZIGO



PŮJDE O ÚKLiD ODPADKŮ V NAŠEM KATASTRU.
KONKRÉTNÍ TRASY SE UPŘESNÍ NA MÍSTĚ SRAZU.

UKLIĎME
ČESKO

UKLIĎME BOŘETiCE!
SRAZ NA SÓLE U KD

6. DUBNA
OD 9.00

PARTNEŘi GRAFiKA: REDLiGHT COMiCS

Přednáška por. Měchury o bezpečnosti v kyberprostoru,  
foto J. Michna
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